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Foreign ownership of heritage properties under control
WHILE it is true that some 

heritage buildings are owned 

by foreign companies or indi-

viduals, the amount constitutes 

to about 4% of over 4,000 her-

itage properties in the George 

Town World Heritage Site 

(GTWHS).

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said while the public may view the 

matter as an issue, there was more 

to that than meets the eye.

“According to our statistics, 

there are more than 500 dilapi-

dated heritage properties and 

some of these owners are una-

ble to conserve nor preserve 

their properties.

“Then, came the investors 

who have the interest to pre-

serve and conserve such herit-

age properties.

“These investors have the 

means to conserve and preserve 

the heritage buildings; the ones 

which were previously left in a 

sorry state,” Chow told a press 

conference at Bangunan UAB in 

China Street Ghaut on June 14.

Chow said the state would 

want to prioritise on saving the 

heritage buildings.

“After saving the property, 

we instill life into it by intro-

ducing suitable elements that 

are in line with heritage devel-

opment.

“Take for  example,  this 

building (Bangunan UAB) was 

a very active godown in the 90s 

due to its close proximity to 

Penang Port.

“This heritage building was 

refurbished by Khazanah Na-

sional Berhad.

“Hence, is it still viable for 

this building to be used as a 

warehouse or should it be used 

as something more in line with 

the current heritage develop-

ment?” he questioned.

Chow said the foreign owner-

ship of heritage properties in 

GTWHS was still under control.

“We hope heritage property 

owners can continue to preserve 

and conserve these ‘treasures’.

“Let us revive these build-

ings, let’s give them life,” he 

added.

Rent first, buy later
Story by Christopher Tan

Pix by Law Suun Ting

THE Penang government is tak-

ing a “people-centric” approach 

to help those who cannot afford 

to own a home.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said the state executive 

council (exco) had agreed in 

principle during the first exco 

meeting to implement the rent-to-

own policy.

“The state is concerned with 

the people’s welfare. Some can-

not afford to own a low-cost (LC) 

or a low medium-cost (LMC) 

unit, while some cannot obtain a 

bank loan to own the unit.

“So they have no choice but to 

only be a tenant,” he told a press 

conference before visiting the 

Penang Island City Council 

(MBPP) flats in Ah Quee Street 
on June 21.

Chow said that the rent-to-own 

policy is not new.

“It is not a new policy. There 

was such a policy before and we 

want to revive it to help those who 

cannot own a home.

“We are looking at applying 

the policy on LC projects under 

the Penang Development Corpo-

ration (PDC) and the state Hous-

ing Department. The state has 

earmarked two or three projects 

to start this policy,” he said.

Chow appealed to the people 

to give the state Housing Depart-

ment some time to draft the cri-

teria and the mechanism of the 

policy.

“We are looking at converting 

the rental (for a period of 20 years 

or 25 years) into instalment pay-

ments for the LC unit. Eventually, 

the tenants can become home 

owners.

“We hope to get the support 

and cooperation from property 

developers as well.

“We welcome them to build 

more LC flats, and sell them to 
the state at cost price so that we 

can implement the rent-to own 

policy to help those in need,” 

Chow said.

He, however, said the policy 

would not include the flats owned 
by MBPP.

On a separate matter, Chow 

said the council was planning to 

replace the roof of the MBPP Ah 

Quee Street flats next year at a 
cost of about RM500,000.

“The council had spent almost 

RM360,000 to upgrade and main-

tain the MBPP Ah Quee Street 
flats since 2008,” he added.

*See also page 4

Chow (right) waving to 
a resident of MBPP Ah 
Quee Street flats. With 
him is MBPP mayor Yew 
Tung Seang (second from 
right).
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Story by Victor Seow

Pix by Alissala Thian

THREE generations of Haji Yassin 

Kechik’s family gave Chief Minister 

Chow Kon Yeow a very warm wel-

come at the former’s home on the 

19th floor of the Kedah Road flats.
Attending the Raya Open House 

of Yassin, who’s chairman of Surau 
Jalan Kedah, has been an annual 
affair since Chow opened his service 
centre within the compound of the 
Kedah Road flats nearly 10 years 
ago.

According to the patriarch, it is 
the unpretentious character of the 
chief minister that won the hearts and 
minds of the Kedah Road flats com-

munity and more so of his family.
“My family and I are greatly 

honoured and thankful for the Chief 
Minister’s presence in our home for 
buka puasa this evening. YAB is 
truly a man of the people. Just one 
phone call and he will arrive in no 
time. Despite his busy schedule, he 
always has time for us,” said Yassin 
on June 15.

Chow, on his part, remarked that 

refilling his plate with the food 
served at Yassin’s home is a must 
without fail.

“I have been attending Haji Yas-
sin’s Raya Open House without fail 
for the past eight or nine years. All 

this while, Haji Yassin has been most 
helpful to me and my assistants in 
helping the local community. My 
service centre is moving elsewhere 

soon but the close rapport and cohe-

sion with the Kedah Road commu-

nity will always be strong as ever. 
And don’t forget to refill our plates 
which is a must,” noted Chow.

The chief minister later attended 
the Open House of Persatuan Belia 
Raya also within the vicinity of the 

Kedah Road flats.
The youth members were very 

happy to have their elected repre-

sentative of Padang Kota to attend 
their programme and accorded him 
a warm welcome.

Chow taking a short break from dinner to address Yassin (seated left) and his family members.

The crowd at the Hari Raya Open House at Kedah Road Flats having a great time enjoying their food.

Observing an annual Raya tradition

CM hopes open houses 
continue to foster unity
THE Hari Raya open house held 
at Chief Minister Chow Kon 

Yeow’s Padang Kota service 
centre at Kedah Road flats on 
June 20 saw a huge crowd at-
tending the event.

The event was jointly organ-

ised by the Jalan Transfer and 
Jalan Argyll village development 
and security committees (JKKK) 
and the Tanjong  parliamentary 
and Padang Kota state constitu-

ency service centre.
In his speech, Chow hoped the 

legacy of holding open houses 
for festive celebrations will con-

tinue
“Attending open houses not 

only strengthens neighbourly 
ties but also encourages the 
multi-racial local local commu-

nity to celebrate it together. I 
would also like to extend my 
gratitude to all those attending 
this open house.

“On this occasion I would like 
to wish everyone Selamat Hari 

Raya, and may this year’s cele-

bration be more special with 
Pakatan Harapan’s victory in the 
election,” said Chow.

Also present were exco 
for Domestic & International 
trade, Consumer Affairs and 
Entrepreneur Development Da-

tuk  Abdul Halim Hussain, 
Komtar assemblymember Teh 
Lai Heng , Pengkalan Kota as-

semblymember Daniel Gooi, 
Penang Island City Council 
(MBPP) councilors and repre-

sentatives from various Muslim 
associations.

During the open house, Chow 
announced the relocation of his 
Padang Kota service centre from 
Kedah Road flats to 14F, Jalan 
Arratoon starting from this 

week.
“Although my service centre 

is moving, I will continue to 
provide the best service for the 
residents here (Kedah Road flats) 
as well as assist in terms of the 

flats’ management,” said Chow.
The crowd at the function was 

treated to a scrumptious meal 
which included local delicacies 
such as  tomato rice, mutton 
kurma,  laksa special, char kuey 
teow , ais kacang ‘sempoi’ and 
‘Teh tarik’.
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Hari Raya fete 
to remember
WAVES of people thronged Jalan 

Padang Kota Lama for the Penang 

2018 Aidilfitri Celebration on June 
23 which featured not only great 
food but also the rich cultural 
heritage the state is famous for.

As many as 24 stalls were set 
up which served a selection of 
Penang goodies and also work-

shops that provided visitors a 
glimpse into the art of making Star 
Lantern, Batik Painting, Wau 
Making and Ketupat Weaving.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow remarked on the wonders of 
Penang’s rich cultural heritage 
which paved the way for the state 
tourism sector to boom.

“Tourism being one of the larg-

est contributors to Penang’s econ-

omy, we must upkeep ourselves 
continuously to be one of the top 
tourist destination in the world. 
Our world famous street food has 
placed our city on the global culi-
nary map,” Chow said in his 
speech.

“This year is significant for 
Penang as it marks our 10th year 
anniversary of being awarded the 
Unesco World Heritage City sta-

tus. Already a city where excite-

ment and festivities never end, 
Penang continues to have celebra-

tions in George Town as well as 
around the state including the 
mainland,” he added.

Also present were state exco 
members Yeoh Soon Hin (Tour-
ism Development, Heritage, Cul-
ture and Arts) and Phee Boon Poh 
(Welfare, Caring Society and 
Environment), state secretary 
Datuk Seri Farizan Darus, Peng-

kalan Kota assemblymember 
Daniel Gooi, Penang Island City 
Council (MBPP) mayor Yew 

Tung Seang, Seberang Perai Mu-

nicipal Council (MPSP) president 
Datuk Rozali Mohamud and 
Penang Global Tourism (PGT) 
chief executive officer Ooi Chok 
Yan.

“The Penang Aidilfitri Celebra-

tion 2018 will be celebrated over 
two days. Here at Jalan Padang 
Kota Lama this evening and next 
Saturday (June 30) we’ll be over 
at the mainland at Butterworth Art 
Walk, where the event will end 
with a grand display of fireworks. 
It is the state’s initiative to bring 
the celebrations close to you and 
for those who love to explore, an 
opportunity for you to experience 
celebrating at a different location, 
that are of distinctive characters,” 
noted Yeoh.

According to the organiser, 
nearly 30,000 people turned up for 
the event.

G o v e r n o r  Tu n 
A b d u l  R a h m a n 
Abbas  and h is 
consort Toh Puan 
Majimor Shariff 
cutting the Raya 
Cake during their 
Raya Open House.

A silat performance to wow the crowd at Padang Kota Lama.
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Off to Japan to hone judo skills

Boost for Rent To Own

Soon (third from left) in a group picture with the judokas.

FOUR judo exponents are all set to 
participate in a 17-day training camp 

at Waseda University in Kodokan, 

Japan as they prepare for the upcom-

ing Sukma 2018..
Chan Por Hao,18, Amir Daniel 

Abdul Majeed, 14, Tan Tze Ning, 

15, and Looi Qi Min, 20, are all ea-

gerly waiting to join the camp.

Exco for Youth and Sports Soon 

Lip Chee during a flag handing over 
ceremony on June 6 gave them 

words of encouragement and wis-

dom.

“Be confident and do your best. 
You not only make your state and 

family proud but your country as 

well.

“When you excel in your sports, 

you actually make it more famous,” 

said Soon.

Their coach, Chew Li Ying, 31, 

who will be accompanying the boys 

to Kodokan expressed her excite-

ment over the training programme.

“This is a really good opportu-

nity for the boys to sharpen their 

skills as they get ready for Sukma 

2018,” said Chew.
Amir Daniel, 14, the “baby” of 

the team, said he is excited about the 

trip and feels that it will help him to 

enhance his skills.

“I feel excited as this is my first 
time going overseas, my teams have 

been a great support to me, and they 

always guide my whereabouts.

“My parents imparted to me the 

interest in judo, it was due to their 

encouragement that I was able to 

excel in this sport,” said Amir who 

won silver and bronze (Under 21) in 

the national level Judo Champion-

ship in 2018.

Story by Danny Ooi

Pix by Alissala Thian

THE Housing Department of 

the state government has great 

plans for the Rent To Own Pro-

gramme which will enable the 

public to rent brand new units 

first before enjoying the option 

to buy them later.

Exco for Housing, Local 

Government, Town & Country 

Planning Jagdeep Singh said 

this when he attended the of-

ficiating ceremony of a pedes-

trian crossing traffic lights at 

Matahari Naik Food Court and 
Matahari Naik Pocket Park in 

Teluk Kumbar on June 9.

Joining him at the function 

were M Summit Group manag-

ing director Datuk Albert Moh, 

Balik Pulau MP Muhammad 

Bakthiar and Bayan Lepas as-

semblymember Azrul Mahathir, 

M Summit corporate communi-

cations manager, Ng Su-Ann, 

its development planning man-

ager, Moh Wei Ren and assis-

tant marketing manager, Alex 

Wai.

Jagdeep praised M Summit 

Group for being the first pri-

vate developer in Penang to 

take on the state government’s 

affordable housing scheme and 

also taking the lead to offer the 

Rent To Own Programme in 

Penang.

He also congratulated the 

group for its success in com-

pleting the Ramah Pavilion 

affordable housing project and 

Taman Ria low-cost and low 

medium-cost flats.

Meanwhile, Moh said as a 

caring developer, M Summit 

Group has been more than 

happy to spend over RM1.5 

million to help boost the area’s 

infrastructure and road safety 

measures.

“We have taken great pains 

to strategically install the traf-

fic lights along Jalan Teluk 

Kumbar. With the pedestrian 

crossing, SJK(C) Yang Cheng 

pupils, Puspakom visitors and 

residents from Ramah Pavilion, 

Taman Ria and Dua Residensi 

can cross the road safely as 

many motorists tend to speed 

when they come down from the 

sharp bend,” he added.

“Ramah Pavilion, being the 

first affordable housing project 

by a private developer, is close 

to Jagdeep’s heart. And we 

want to make him proud by 

building high quality condo 

units which are sold at afford-

able prices,” Moh said.

Jagdeep (eighth from 
left) at the launch of the 
pedestrian crossing. 
Joining him are Azrul 
(ninth from left), Moh 
(11th from left) and other 
invited guests.
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Anime parade set to enthrall Japanese pop culture lovers

Adopt a book for a good cause

(From left) Khor, Kanoya, Yeoh and Ooi in a group photo with a cosplay fan.
Saifuddin (fourth from left) with some of the TSN BAC volunteers 
during his visit to the book adoption centre.

THE funky, vibrant and colour-

ful Penang Anime Matsuri Sum-

mer Parade 2018 returns on July 
7-8 with more fun offerings for 
Japanese pop culture fans in 

Malaysia.

Penang Anime Matsuri Sum-

mer Parade (PAM) is an annual 

event which the state govern-

ment through Penang Global 

Tourism has been organising 

since 2015.

The parade has been the big-

gest Anisong event in Malaysia, 

featuring Anime, Cosplay and 

Games (ACG), Anisong, movie 

screenings and Japanese pop 

culture.

Last year, the event saw some 

42,000 attendees over two days 

where five international Anisong 

acts and four celebrated cosplay-

ers were invited.

This year A-listed artistes 

from Malaysia, Thailand, Indo-

nesia, Taiwan as well as Japan 

are set to entertain the crowd 

with their exciting programmes.

Local J-Rock bands - Flying 
Pan and PHNX - will be hitting 

the stage to wow their fans with 

crowd-favourite anime-themed 

songs.

This year, over 50,000 attend-

ees are expected to take part in 

the Penang Anime Matsuri Sum-

mer Parade.

Exco for Tourism Develop-

ment, Heritage, Culture & Arts  

Yeoh Soon Hin during the an-

nouncement of the anime event 

in a press conference on June 19, 

stated that there are some 3,000 

Japanese residing in Penang and 

Japanese investors are the third 

largest foreign direct investment 

contributor with investment 

value of RM5.33 billion (from 

2008-June 2017).
Also present during the an-

nouncement were Consul-Gen-

eral of Japan in Penang Shin-

ichiro Kanoya, Penang Global 

Tourism CEO Ooi Chok Yan, 

and SOZO creative director Jim 

Khor.

For details, visit www.pam-

summer.asia or facebook.com/

penanganimematsuri

Ticket sale for the concert will 

be through Grabapop ( http://

grabapop.com/events/pamsum-

mer2018)

PANTAI Jerejak assemblymember 

Datuk Saifuddin Nasution on June 

10 visited the Book Adoption 

Centre in Taman Sungai Nibong 

(TSN BAC) near Bayan Baru.

He was invited by TSN BAC 

volunteers to visit and understand 

more about this community book 

project and how it had raised some 

RM28,000 to date for charity.
TSN BAC, located within the 

Tzu Chi Recycling & Education 

Centre, is a community book cen-

tre that not only finds homes for 
pre-loved books but also raises 

funds that support the Tzu Chi 

dialysis centre in Penang.

The public can walk into the 

Book Adoption Centre (BAC) to 

adopt books for their own reading 

pleasure or adopt books for their 

schools or community centres.

Saifuddin, who was given a tour 

of the recycling centre and BAC, 

came away impressed by the effort 

and dedication put into TSN BAC 

by its team of 32 volunteers.

He also adopted some reading 

material for himself.

TSN BAC is located at Tzu Chi 

Recycling & Education Centre, 

Lebuh Bukit Kecil 1, Taman Sri 

Nibong. 

Opening hours are Saturdays 

and Sundays from 9am to 5pm and 

Fridays from 1pm to 5pm.
For more information, visit  

https://www.facebook.com/

groups/TSNBookAdoption-

Centre

Story & pix by  K.H. Ong

ABOUT 250 football fans con-

verged at the Bola Bola Gudang 

@ Lebuh Cecil for the live 

screening of the World Cup open-

ing match between host Russia 

and Saudi Arabia on June 14.

Among them were Pengkalan 

Kota assemblymember Daniel 

Gooi Zi Sen and his predecessor 

Lau Keng Ee, JKKK CY Choy 

chairman Lee Heong Wei, Goche 

Corporation managing director 

Eugene Goh, Ironman Trading 

managing director Raymond 

Hong and Power Trax Network 

managing director Jude Nagal-

ingam.

Russia, although ranked a 

lowly 70 - three places below the 

Saudis, got off to a dream start 

by winning 5-0 after leading 2-0 

in the first-half.
Before the kick off, Gooi, in 

his speech, thanked the organis-

ers for the live screening of the 

World Cup matches on a huge 

LED panel measuring 4m x 7m 

for football fans to come to-

gether and celebrate.

The event is being collabo-

rated with JKKK CY Choy as a 

part of a private sector initiative.  

“Through football, we can 

learn about disappointment, ex-

citement, hope and that nothing 

is impossible,” said Gooi, who 

had represented SM Jit Sin foot-

ball team as a defender.

“In the 1994 World Cup final, 
Italy lost out on penalties; in 

1998, France stunned the world 
by beating favourites Brazil 3-0 

and in 2002, South Korea turned 

the tables on giants Spain and 

Italy to reach semi-finals.
“Just like in football, there are 

hopes and surprises in life. What 

was  deemed  impossible  five  or 
ten years ago to change the fed-

eral government, Pakatan Hara-

pan kept up its hope and managed 

to fulfil its dream.
“Leaving politics aside, let’s 

enjoy the game. Of course, I want 

my favourite team, Argentina, to 

make it to the final. Hopefully, 
it’s against an opponent from 

Europe.”

A band performance set the 

mood for an exciting night at the 

Bola Bola Gudang @ Lebuh 

Cecil. 

Treat for W-Cup fans

Gooi will be cheering for Argentina all the way in the 2018 World Cup Finals in Russia.
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Story by K.H. Ong

THE furore over tree cutting near 

the Tanjung Bungah market for a 

proposed housing project has been 

resolved.

Penang Island City Council 

(MBPP) mayor Yew Tung Seang 

said there was a misunderstanding 

by a group of 25 residents and Tan-

jung Bungah Residents’ Associa-

tion (TBRA) members as they 

“hugged the wrong tree” during 

their protest on June 13.

“The confusion arose when they 

thought the trees to be felled are 

along Jalan Loh Poh Heng. But 

actually, the trees marked for cutting 

are located at the other entrance to 

the site from Lebuh Sungai Kelian,” 

said Yew, who held an afternoon 

dialogue with the representatives of 

the group at his office on June 14.
“They accepted and are quite 

happy (with my explanation). I just 

want to clarify this issue as there is 

also a petition to the council to halt 

tree cutting.”

The representatives were TBRA 

chairman Meena Raman, MBPP 

councillor Khoo Salma Nasution, 

Dr Kam Suan Pheng, Yan Lee, 

Andrew Han and Agnes James.

Yew said he brought his team, 

including two arborists, to the site 

on June 14. 

Interestingly, he said he saw a 

placard with the words “I absorb 

22kg of CO2 yearly. So let me 

live”, placed on the tree that was 

not meant to be cut down.

Yew said the developer had ap-

plied to chop down 24 trees but 

MBPP had only approved 21 with 

the remaining two trees to be re-

tained and one to be transplanted. 

So far, the developer had chopped 

down 20 trees, believed to be 30 to 

50 years old.

“The NGOs are not in the wrong. 

We share the same concerns of the 

residents, and our YAB Chow 

(Chief Minister Chow Kon Yeow) 

has always been keen on promoting 

a cleaner and greener Penang,” he 

said.

“Since 2008, the Penang state 
government has planted 271,000 

trees while last year, MBPP set a 

Malaysian record by planting 5,097 

Casia Fistula in 24 hours.
“We won’t simply allow any tree 

to be chopped down. If it’s unavoid-

able, we try our best to deal with it. 

We are working hard for a low-

carbon city.”

Yew (third from right) with his team members looking at the tree 
that the group of residents thought would be chopped down.

Tree-cutting issue 
in Tanjung Bungah 
resolved

JUNE 9 saw the pitching day for the 

first batch of applicants for the 

Penang i4.0 Seed Fund at aCAT 
Penang.

The Penang i4.0 Seed Fund is a 
special seed-stage programme initi-

ated by the state government 

through investPenang and aCAT 

Penang to provide funding for select 

high potential early stage technol-

ogy start-ups - all with the aim to 

grow Penang’s tech ecosystem.

It offers funding amounting up 

to RM250,000 to assist start-ups 

with innovative technology prod-

ucts and services, which allows them 

to focus on specific priorities to ad-

vance the business.

A total of 50 applicants were 

shortlisted to pitch.

“I am encouraged with the qual-

ity of the startups we have here today. 

They are key to a growing and dy-

namic economy,” said Howie Chang, 

programme director of aCAT Pen-

ang.

The application for the second 

batch is now open. 

Visit http://acatpenang.com/

i4seedfund/ for more information.

The Penang i4.0 Seed Fund Applicants (Batch One) and Evaluation 
Committee

New tech startups pitch 
at aCAT Penang
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Story by Tanushalini Mo-

roter

EXCO for Local Government, 

Housing and Town & Country 

Planning Jagdeep Singh says the 

Housing Development Act needs 

to be amended to address the 

issue of owners of affordable 

housing units renting them out 

to third parties.

Commenting on a news report 

which stated that the Cassia 

Barat Residents Community 

wants the Housing and Local 

Government Ministry to inter-

vene in the issue of foreigners 

living in their residential area, 

Jagdeep raised his concern with 

regards to the Act.

“Actually, for low and low-

medium cost housing, it should be 

inhabited by the owners, not third 

parties even if they are locals.

“But, we see so many low and 

low-medium cost houses rented 

out to third parties. 

“I see this problem from the 

legal perspective where there 

should be an amendment to the 

Housing Development Act,” he 

said in a press conference on 

June 11 at his office.

Touching on another matter, 

Jagdeep said the state govern-

ment has approved four workers’ 

dormitories covering the Se-

berang Perai area and the island, 

comprising 2,026 rooms and 

capable of accommodating 

21,280 workers.

“Originally, I made the Spe-

cial Guidelines for Foreign 

Workers Dormitory in 2015.

“During discussion, former 

Chief Minister Lim Guan Eng 

felt that we (the state govern-

ment) should open it to all work-

ers, including the locals. 

“Workers dormitories are 

important as the state govern-

ment is trying to solve social 

problems concerning foreigners 

living in housing schemes (low 

cost and low medium cost),” 

said Jagdeep.

After the press conference, in 

conjunction with the Ramadan 

month, Jagdeep distributed dates 

to his staff as well as to members 

of the media who were present 

there.

Housing Development Act needs 
to be amended, says Jagdeep

Jagdeep in a group picture 
with his team.



8 June 16 – 30, 2018

Story by Christopher Tan

Pix by  Darwina Mohd Daud

THE annual George Town Festival 
(GTF) is back for its ninth edition 
this year.

The festival has become one of 

Asia’s must-visit events, and this 

year it will be held from Aug 4 to 

Sept 2.

GTF director Joe Sidek at a press 
conference on June 13 revealed 

exciting programmes throughout 

the month-long celebration.

One of the must-see programmes 

is BLIND – an urban performance 

from Brazil.

“This social experiment and in-

teractive art showcase has travelled 

the world and will be landing in 

Penang for the very first time. They 
will be taking to the streets of 

George Town during the festival.

“They are looking for about 30 

performers who are interested to 

take part in the programme,” he 

said.

BLIND is scheduled to be held 

on Aug 31 and Sept 1.

Also making its debut in South-

east Asia is the Isle of Dreams 

(Taiwan) – a mythological musical 

theatre piece featuring Nanguan and 

Beiguan music, integrating with 

poetry, puppetry and ritual dance in 

the performance.

Joe said the festival’s pro-

gramme line-up includes major 

performing arts shows, dances and 

theatres, photography and art exhi-

bitions, workshops, music, creative 

talks, markets, a film festival and 
more.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

congratulated Joe and GTF for com-

ing out with a diverse programme 

line-up.

“I hope the visitors, both local 

and foreign, will take this opportu-

nity to experience GTF,” he said.

Chow also thanked the sponsors 

of the festival. 

“GTF has been very successful 
for the past eight years.

“We invite everyone to come to 

George Town to be part of this 

celebration,” he added.

For more details on GTF, visit 
https://georgetownfestival.com/

DATOK Keramat assemblymember 

Jagdeep Singh, Jelutong MP R.S.N 

Rayer and exco for Works, Utilities 

and Flood Mitigation Zairil Khir 
Johari made a site visit to the flood 
mitigation project at Jalan Makloom 

which is currently under construc-

tion.

“The low-lying areas surround-

ing Jalan Perak such as Jalan Kam-

pung Masjid Hashim Yahya and 

Kampung Dodol are flood-prone 
areas and as such some flood mitiga-

tion efforts have been undertaken.

“The problem with Kampung 

Masjid Yahya is the Sungai Jelu-

tong, thus in 2010, the state govern-

ment widened and deepened the 

river as part of the flood mitigation 
project. This reduced the incidents 

of floods markedly.
“Now, at Jalan Makloom, the 

drain is unable to contain the water 

due to its (small) size. It does not 

flow well, so I appealed to the Pen-

ang Island City Council (MBPP) 

and Department of Irrigation and 

Drainage (JPS) to widen and deep-

en the drain.

“I’m very happy to announce 

that my appeal has been approved 

and the size of the drain will be 

upgraded and will be equipped with 

water pumps,” said Jagdeep during 

the visit on June 12.

“ T h e  p r o j e c t  ( c o s t 

RM290,874.60) which commenced 
in April will take approximately six 

months to be completed.

“There are also several other 

projects (flood mitigation) to be 

carried out in the constituency of 

Datok Keramat,” added Jagdeep, 

who’s also exco for Local Govern-

ment, Housing and Town & Coun-

try Planning.

GTF to transform George Town 

Jagdeep (right) pointing to the drainage system which is being 
upgraded while Zairil and Rayer look on.

Chow (seventh from right), Tourism Development, Heritage, Culture and Arts Committee chairman Yeoh Soon Hin (sixth from right), 
Penang Island City Council mayor Yew Tung Seang (eighth from right), Joe (fifth from right), Penang Water Supply Corporation (PBAPP) 
chief executive officer Datuk Jaseni Maidinsa (seventh from left) and other VIPs taking a group photo after the press conference in 
Komtar.

Upgrading Jalan Makloom 
drain to tackle floods
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THE special “George Town: Beau-

tiful and Irregular” exhibition, 

which bridges the city’s past present 

and future, is open to the public from 

now until July 27.

Organised by George Town 

World Heritage Incorporated (GT-

WHI), the exhibition is aimed at 

instilling a sense of belonging 

among the visitors to the George 

Town World Heritage Site (GT-

WHS).

“We want to inspire them to play 

an active role in safeguarding the 

cultural heritage of George Town,” 

GTWHI general manager Dr Ang 

Ming Chee said on June 14.

“I think it is time for us to know 

our town a bit better. This exhibition 

showcases the rich built and living 

cultural heritage of George Town 

through interactive and creative 

means.

“Since the inception of the herit-

age status of George Town, the city 

has been a dynamic cosmopolitan 

town, where not only goods were 

exchanged but also ideas, traditions, 

flavours and sounds.
“Several cultures developed in 

the early George Town – the port 

culture, food culture, youth culture 

and print culture – and they con-

tinue to be part of George Town 

today as much as they were yester-

day and will carry us into tomor-

row,” she added.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the GTWHS has achieved nu-

merous accomplishments.

“The state, through various 

agencies, has engaged sustainable 

strategies to manage this living 

heritage site.

“It is important for us to see and 

understand how George Town was 

made a Unesco World Heritage Site. 

“The George Town Unesco 

World Heritage Site belongs to all 

of us. 

“We need to work collectively to 

ensure a sustainable management; 

through shared responsibilities and 

commitment, and with a construc-

tive approach,” Chow said in his 

speech before opening the exhibi-

tion at the Bangunan UAB in China 

Street Ghaut.

The exhibition is held in-con-

junction with the 10th anniversary 

of George Town’s listing as a Un-

esco World Heritage Site.

The exhibition is open from 

11am to 7pm daily (except Mon-

days).

Admission is free. For more de-

tails, call 04-261 6606.

BATU Lancang assemblymember 

Ong Ah Teong acted quickly upon 

learning about the desperate situ-

ation of Loh Bee Lean, 26.

Loh was in despair after her 

husband, William Oon Yeow 

Loon, 35, was paralysed after a 

stroke.

They have two daughters, aged 

two and six.

Oon, who was a chef at a res-

taurant, underwent an emergency 

brain operation in October last 

year after suffering a stroke and his 

wife Loh has been taking care of 

him in their home at Jalan Slim, 

off Perak Road.

Ong who visited the family 

recently, raised funds from the 

public where some RM24,311 (at 

the time of writing) had been col-

lected to aid the family.

“I visited the family last week 

after coming to know about their 

financial problems after the  bread-

winner lost his source of income.

“So, we raised funds for Loh 

and now some 125 donors have 

contributed RM24,311 to the fam-

ily.

“This will be used for their liv-

ing expenses,” said Ong on June 6.

The principal of Top Leader, 

Elaine Loke, has even come for-

ward to sponsor the pre-school 

studies of their younger daughter.

Ong said he and his team have 

helped Oon with the Social Secu-

rity Organisation (Socso) applica-

tion and will also seek help from 

the State Welfare Department and 

Penang Equitable Economic 

Agenda (AES) and Mutiara Food 
Bank.

Batu Lancang rep 
eases family’s burden 

Chow (second from right) trying to use the abacus during his visit to the exhibition. With him are 
state Tourism Development, Heritage, Culture and Arts Committee chairman Yeoh Soon Hin (second 
from left), Pengkalan Kota assemblymember Daniel Gooi Zi Sen (left), Ang (centre) and Think City 
managing director Hamdan Abdul Majeed.

Ong (left), Loh and Loke (fourth from left) posing for a picture 
during the visit

Heritage celebration gets bigger
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	 பினாங்கு	மாநில	அளவிலான	
ந�ான்புப்	 பெரு�ாள்	 திறந்த	 இலல	
உெசரிப்பு	 அண்மயில	 ொடாங்	
ந�ாத்தாவில	 மி�	 விமரி்சயா�	
�்டபெறறது.	 பினாங்கு	 மாநிலம்	
அ்னதது	 இன	 மக�ளின்	
�்ல	 மறறும்	 �லாசசாரத்்த	
நெணிக�ாககும்	 என்ெது	
இம்மாதிரியான	 ப�ாணடாடடததின்	
மூலம்	 �ணகூட	 �ாணமுடிகிறது.	
இநநி�ழ்வின்	 சிறப்பு	 விருநதினரா�	
பினாங்கு	 மாநில	 மு்தல்வர்	 நம்தகு	
சாவ்	 ப�ான்	 யாவ்	 மறறும்	 பினாங்கு	
மாநில	 அரசியல	 ்த்ல்வர்�ளும்	
�லநது	சிறப்பித்தனர்.
	 'இம்மாதிரியான	 ந�ான்புப்	
பெரு�ாள்	திறந்த	இலல	உெசரிப்பு�ள்	
பினாங்கு	 ்வாழ்	 மக�ளி்டநய	
�லலிணக�த்்த	உரு்வாககுகின்றது',	
என	 ்தமது்ரயில	 குறிப்பிடடார்	
பினாங்கு	 மாநில	 மு்தல்வர்	 நம்தகு	
சாவ்	 ப�ான்	 யாவ்.	 பினாங்கு	 மாநில	
அரசு	 அ்னதது	 இனங்�ளின்	
�லன்�்ள	 ொது�ாக�	 ப்தாடர்நது	
அயராது	ொடுப்ெடும்	என	நமலும்	அ்வர்	
சூளு்ரத்தார்.	இவ்்வாணடு	உள்�ாடடு	
மறறும்	ப்வளி�ாடடு	சுறறுப்ெயணி�ள்	
ந�ான்புப்	 பெரு�ாள்	 திறந்த	 இலல	
உெசரிப்பில	 �லநது	 ப�ாணடது	
அநநி�ழ்வுககு	 நமலும்	 சிறப்ெம்சமா�	
அ்மந்தது	என	நமலும்	அ�ம்	மகிழத	
ப்தரிவித்தார்	 ொடாங்	 ந�ாத்தா	
சடடமன்ற	 உறுப்பினருமான	 நம்தகு	
சாவ்	ப�ான்	யாவ்.
	 இவ்்வாணடு	 ஜன்வரி	
ப்தாடங்கி	 மார்ச	 மா்தம்	
்வ்ர	 821,207	 அ்னததுல�	
சுறறுப்ெயணி�ள்	 பினாங்கு	
அ்னததுல�	விமான	நி்லயததிறகு	
்வரு்�யளிததுள்ளனர்.	 இது	
�டந்தாண்ட	 �ாடடிலும்	 16.27%	
அதி�மாகும்	 என்றார்	 மாநில	
மு்தல்வர்.	 இந்த	 எணணிக்�	
இன்னும்	 ஏறறம்�ான	 ்வாய்ப்பு	
அதி�மா�	 உள்ளது.	 ஏபனனில,	

ந�ோன்புப் பெரு�ோள் திறந்த இல்ல உெசரிப்பு மக்களிடைநே 
�லலிணக்கதட்த உருவோககுகிறது - மோநி்ல மு்தலவர்

ஹநனாய்,	 புப�ட,	 நடாஹா,	 ெணடார்	
அசநச	 மறறும்	 ஜ�ார்த்தா	 நொன்ற	
�ாடு�ளுககு	பினாங்கில	இருநது	ந�ரடி	
விமானம்	 ்வழங்கு்வது	 ஒரு	 �ாரணியா�	
அ்மகிறது.	அந்தாடு,	பினாங்கு	மாநிலம்	
சுறறுலாதது்ற,	பொருளா்தாரம்	மறறும்	
நச்்வ�ளில	 மு்தலிடததில	 இருப்ெ்்த	
இதில	ப்தளி்வா�	�ாணமுடிகிறது.	
	 மநலசியா	 மடடுமின்றி	
உல�ளவில	 பிரசிததிப்பெறற	
பினாங்கு	 மாநில	 உணவு	 ்வ்��ள்	
்வரு்�யாளர்�ளுககு	 ெரிமாறப்ெடடது.	
நமலும்,	 ொடாங்	 ந�ாத்தா	 சரிததிர	
பு�ழ்ப்பெறற	 இடத்்த	 சுறறியுள்ள	
�டலெரப்புடன்	 கூடிய	 �ண�்வர்	
�ாடசி�ளும்	 இவ்விடததில	 �்ல	
மறறும்	 �லாசசாரம்	 ெ்றசாறறும்	
நி�ழ்வு�ள்	 ஏறொடு	 பசய்ய	 ஏது்வா�	
அ்மகிறது.	 சுறறிப்ொர்த்தல,	 வீதி	
சிறுக�்ட�ள்,	்வரலாறறும்	சிறப்புமிக�	
�டடிடங்�ள்	 மறறும்	 பசெராங்	
பி்றயின்	 அழகில	 பமய்சிலிர்த்தல	 என	
அ்னத்்தயும்	 ொடாங்	 ந�ாத்தாவில	
சுறறுப்ெயணி�ள்	 பெறககூடும்	

மலாய்க்ாரர்ளின் க்விகை ப�ாருட்ள் வடிவகம்ககும் ்ாடசி்கை மாநில முதலவர மமதகு 
சாவ் ப்ான் யாவ் �ாரகவயிட்ார. ( உ்ன் ஆடசி்ககுழு உறுப்பிைர்ைாை பீ புன் ம�ா மற்றும் 

இமயா சூன் இன்)

்வ்�யில	 இகப�ாணடாடடம்	
ஏறொடு	 பசய்யப்ெடடிருப்ெது	
ொராடடககுரிய்தாகும்.
	 இ்தனி்டநய,	 இவ்்வாணடு	
ஜார்்ஜடவுன்	 யுநனஸந�ா	 உல�	
ொரம்ெரிய	 ்தள	 10-ஆம்	 ஆணடு	
நி்றவு	 ப�ாணடாடடம்	 ்வருகின்ற	
7	 ஜு்ல	 அன்று	 பினாங்கில	
ப�ாணடாடப்ெடவுள்ளது.	 பினாங்கில	
ெலவி்த	உணவு�ள்,	�டற�்ர,	ம்ல,	
்வரலாறறு	 சரிததிர	 �டடிடங்�ள்,	
சு்வநராவியங்�ள்,	 �லாசசார	
மறறும்	 ம்த	 ப�ாணடாடடங்�ள்	
மறறும்	 ந�ளிக்�	 நி�ழ்வு�ள்	
என	 அ்னத்்தயும்	 �ணடு�ளிக�	
உள்�ாடடு	 மறறும்	 ப்வளி�ாடடு	
சுறறுப்ெயணி�ள்	 �லநது	 ப�ாள்ள	
அ்ழக�ப்ெடுகின்றனர்.
	 இ்தனி்டநய,	 ்வருகின்ற	
30-ஆம்	 தி�தி	 ெடடர்ப்வார்த	 ஆட	
்வாககில	 �்டபெறவிருககும்	
பெருநில	 அளவிலான	 ந�ான்புப்	
பெரு�ாள்	திறந்த	இலல	உெசரிப்பில	
�லநது	 ப�ாள்ள	 பொதுமக�ள்	
அ்ழக�ப்ெடுகின்றனர்.

ம�ான்புப் ப�ரு�ாள் திறநத இலல உ�சரிப்பில இ்ம்ப�ற்ற 
மலாய்க்ாரர்ளின் �ாரம்�ரிய �்ைம்.

பிைாங்கு பு்ழ் 
'சாமத' 
�ரிமாறப்�ட்து.
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	 பினாங்கு	 மாநிலததில	
மி�வும்	 பிரசிததிப்பெறற	 ெழ்மயான	
்தணணீர்ம்ல	 அருள்மிகு	
ொல்தணடாயு்தொணி	 ஆலயததில	 �	
ஐயப்ென்	 சு்வாமி	 சன்னதி	 புதி்தா�	
ஸ்தாெனம்	 பசய்யப்ெடடு	 அண்மயில	
திருககுட	 �ன்னீராடடு	 திருவிழா	
ப்வகு	 விமரி்சயா�	 �்டப்பெறறது.	
சுமார்	 �ான்கு	 ஆணடு	 நமம்ொடடு	
ெணி�ளுககு	பின்னர்	�	ஐயப்ென்	சு்வாமி	
சன்னதி	 ெக்தந�ாடி�ளுககு	 அருள்	
�ாடசியளிததுள்ளது.
	 �டந்த	 17	 ஜுன்	 அன்று	
�ான்மு்ற	 ந்வ்தங்�ள்	 ஓ்த	 மங்�ள	
்வாததியங்�ளுடன்	 சிறப்புப்	 பூ்ஜ�ள்	
�்டபெறறு	 ஆயிரக�ணக�ான	
ெக்தந�ாடி�ளின்	 முன்னி்லயில	 �	
ஐயப்ென்	 சு்வாமி	 சன்னதி	 திருககுட	
�ன்னீராடடு	 திருவிழா	 �ா்ல	 10.45	
ப்தாடங்கி	 11.45	 ்வ்ர	 இனிந்த	
�்டபெறறது.	 இநநி�ழ்வினில	
சிறப்பு	 விருநதினரா�	 பினாங்கு	 மாநில	
இரணடாம்	து்ண	மு்தல்வரும்	பினாங்கு	
இநது	 அறப்ெணி	 ்வாரிய	 ்த்ல்வருமான	
நெராசிரியர்	 ெ.இராமசாமி	 �லநது	
சிறப்பித்தார்.
	 ஐயப்ென்	 சு்வாமி	 சன்னதி	
இநதியா	 ந�ரளாவில	 அ்மநதுள்ள	
ஆலயங்�ளின்	 ்வடி்வ்மப்்ெ	 ஒடடி	
பினாங்கு	 ்தணணீர்ம்ல	 ஆலயததில	

்தண்ணீர்மட்ல � ஐேப்ென் சுவோமி ஆ்லே திருககுை �ன்னீரோட்டு திருவிழோ
ரிம1	 மிலலியன்	 பொருடபசலவில	
நிறு்வப்ெடடுள்ளது.	 ெக்தந�ாடி�ள்	
மறறும்	 ப�ா்ட	 ்வள்ளல�ளின்	
�ன்ப�ா்டயில	இவ்்வாலயம்	�ம்பீரமா�	
வீறறிருகின்றது.	 இநதியாவிலிருநது	
செதி�ள்	 நியமிக�ப்ெடடு	 �மது	
சமயத்்த	 ெ்றசாறறி	 �ண�்வர்	
�்ல்வணணங்�ளுடன்	 இவ்்வாலயம்	
நிறு்வப்ெடடுள்ளது	ொராடடககுரிய்தாகும்.
	 இநது	 அறப்ெணி	 ்வாரியம்	
நிலப்	 பிரசச்ன,	 பசாதது்ட்ம,	
�டடடங்�ள்,	 வீடு�ள்,	 இடு�ாடு�ள்,	
ந�ாவில�ள்	 என	 அ்னத்்தயும்	
பசவ்ப்வன	 ெராமரிதது	 ்வருகின்றது.	
நமலும்,	 பினாங்கு	 மாநில	 இநது	
அறப்ெணி	 ்வாரியம்	 இம்மாநில	
இநதியர்�ளின்	�ல்னயும்	சமயம்	மறறும்	
�லாசசாரத்்த	 ொது�ாக�	 அயராது	
ொடுெடுகிறது	 என்ெது	 பமய்ப்பிக�ப்ெடும்	
உண்மயாகும்.

தண்ணீரமகல � ஐயப்�ன் சுவாமி ஆலயம்

 திரு்ககு் �ன்னீராடடு திருவிழாவில இரண்்ாம் துகை முதலவரும் இநது அறப்�ணி வாரிய 
தகலவருமாை ம�ராசிரியர �.இராமசாமி ்லநது சிறப்பிததார.

திரு்ககு் �ன்னீராடடு திருவிழாவில ்லநது 
ப்ாண்் �்கதம்ாடி்ள்

	 ப�ாடிம்ல	�	அருபளாளி	திருமுரு�ன்	ஆலய	நிர்்வா�ஸதினர்	�ம்	�ாடடின்	
�டன்	 சு்ம்ய	 கு்றக�	 அங்�ம்	 ்வகிககும்	 ்வ்�யில	 �ம்பிக்�	 நிதியததிறகு	
�ன்ப�ா்ட	்வழங்�	முன்்வநதுள்ளனர்.
	 அண்மயில	 ஆயிர்	 ஈத்தாம்	 சடடமன்ற	 உறுப்பினர்	 நஜாசப்	 எங்கிடம்	
ரிம10,000	 �ாநசா்ல்ய	 அருள்மிகு	 அருபளாளி	 திருமுரு�ன்	 ஆலய	 ்த்ல்வர்	
கிரிஷணன்	 ஆயிர்	 புதந்த	 நச்்வ	 ்மயததில	 எடுதது	 ்வழங்கினார்.	 இநநி�ழ்வில	
அருள்மிகு	அருபளாளி	முரு�ன்	ஆலய	து்ண	்த்ல்வர்	நலா��ா்தன்,	பசயலாளர்	
ெரம�ா்தன்	ஆகிநயார்	�லநது	ப�ாணடனர்.	
	 ப�ாடிம்ல	 அருள்மிகு	 அருபளாளி	 திருமுரு�ன்	 முந்்தய	 �ாலததில	
பொருளா்தார	 பிரசச்ன்ய	 எதிர்ப�ாணட	 நொது	 மாநில	 அரசு	 இவ்்வாலய	
நமம்ொடடுககு	 மானியம்	 ்வழங்கியது	 குறிப்பிடத்தக�்தாகும்.	 எனந்வ,	 ்தறநொது	
�ம்	 �ாடு	 எதிர்ந�ாககியிருககும்	 �டன்	 சு்ம்ய	 கு்றக�	 உ்த்வ	 இவ்்வாலய	
நிர்்வா�ஸததினருககு	 முககிய	 ெங்கு	 உள்ள்தா�	 ்த்ல்வர்	 குறிப்பிடட்்த	 ஆயிர்	
புதந்த	சடடமன்ற	உறுப்பினர்	ப்தரிவித்தார்.
	 ப�ாடிம்ல	 ஆலயததிறகு	 உ்தவி�ள்	 ந்த்்வப்ெடும்நொது	 ஆயிர்	 புதந்த	
சடடமன்ற	 உறுப்பினரும்	 நிதிய்மசசருமான	 லிம்	 கு்வான்	 எங்கிடம்	 ஆலய	
நிர்்வா�ஸதினர்	 உ்தவி்ய	 �ாடு்வ்தா�	 ஆலய	 ்த்ல்வர்	 குறிப்பிடடார்.	 �ாடடின்	
பொருளா்தாரத்்த	 நமம்ெடுத்த	 ஒவ்ப்வாரு	 குடிம�னின்	 �ட்மயா�	 நிதியு்தவி	
்வழங்கு்வது	அ்வசியம்	என	நமலும்	ப்தளிவுப்ெடுததினார். ப்ாடிமகல � அருபைாளி திருமுரு்ன் ஆலய நிரவா்ஸ்திைர �ம்பி்கக் நிதியததிற்கு ரிம10,000 

�ன்ப்ாக்யா் ஆயிர ஈததாம் சட்மன்ற உறுப்பிைர ம�ாசப் எங்கி்ம் வழங்கிைர.

நாட்டின் கடன் சுமைமை குமைகக 
ஆலை நிர்ாகம் பஙகளிப்பு

�
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	 அண்மயில	 மநலசிய	
பினாங்கு	 இநதிய	 ்வர்த்த�ம்	 மறறும்	
ப்தாழிலது்ற	 நிர்்வா�ஸதினர்	 �டந்த	
14-ஆ்வது	பொதுத	ந்தர்்தலில	பினாங்கு	
மாநிலததின்	 ப்வறறி்ய	 ெ்றசாறறும்	
்வ்�யில	 நி�ழ்வு	 ஒன்றி்ன	 ஏறொடு	
பசய்திருந்தனர்.	 இநநி�ழ்வினில	
பினாங்கு	மாநில	மு்தல்வர்	நம்தகு	சாவ்	
ப�ான்	யாவ்	மறறும்	இரணடாம்	து்ண	
மு்தல்வர்	 நெராசிரியர்	 ெ.இராமசாமி	
்வரு்�யளிததிருந்தனர்.	 இ்வர்�ளுககு	
இநதிய	 ொரம்ெரிய	 மு்றப்ெடி	 நமள	
்தாள	 ்வாததியங்�ளுடன்	 பொன்னா்ட	
நொறறி	 மா்லயணிவிதது	 மரியா்்த	
பசய்்தார்	 மநலசிய	 பினாங்கு	 இநதிய	
்வர்த்த�ம்	 மறறும்	 ப்தாழிலது்ற	
்த்ல்வர்	டதந்தா	ந�ாொலகிருஷணன்.
	 பினாங்கின்	 பொருளா்தார	
்வளர்சசிககு	 இம்மாநிலததில	 பொது	
்வசதி�்ள	 நமம்ெடுதது்தல	 அ்வசியம்	
என	 ்தமது்ரயில	 குறிப்பிடடார்	 மாநில	
மு்தல்வர்.	 இ்தனி்டநய,	 பினாங்கில	
பொது	 ்வசதி�்ள	 நமம்ெடுத்த	 ெல	
்வ்�யில	மாநில	அரசின்	முயறசி�ளுககு	
ஒதது்ழப்பு	 ்வழங்கிய	 மநலசிய	
பினாங்கு	 இநதிய	 ்வர்த்த�ம்	 மறறும்	
ப ்த ா ழி ல து ் ற   உ று ப் பி ன ர் � ளு க கு	
்தமது	�ன்றி்யயும்	�விழ்ந்தார்	ொடாங்	

இந்தியர்களிடையய ஆய�ோக்கியமோன வர்த்த்க ய�ோட்டி அவசியம் - ய��ோசிரியர

ந�ாத்தா	�ாடாளுமன்ற	உருப்பினருமான	
சாவ்	ப�ான்	யாவ்.
	 நமலும்,	 அததினத்தன்று	
்வரந்வறபு்ர	 ்வழங்கிய	 மநலசிய	
பினாங்கு	 இநதிய	 ்வர்த்த�ம்	 மறறும்	
ப்தாழிலது்ற ்த்ல்வர்	 டதந்தா	
ந�ாொலகிருஷணன்	 அதி�மான	
இநதிய	 ப்தாழிலமு்னந்வார்�ளுககு	
்வர்த்த�ததில	 ஈடுப்ெட	 ்வாய்ப்பு	 ்வழங்�	
ந்வணடும்	என	மாநில	அரசிடம்	ந�டடுக	
ப�ாணடார்.	 இப்புதிய	 அரசாங்�ததின்	
மூலம்	 அதி�மான	 இநதியர்�ள்	

்வர்த்த�ததில	 ஈடுப்ெட	 ்வாய்ப்பு�ள்	
்வழங்�ப்ெடும்	 என	 �ம்பிக்�த	
ப்தரிவித்தார்.	பினாங்கு	மாநில	முன்னாள்	
மு்தல்வர்	நம்தகு	லிம்	கு்வான்	எங்	�டந்த	
2017-ஆம்	 ஆணடு	 அறிவிததிருந்த	 ரிம	
1	 மிலலியன்	 நிதி	 ஒதுககீடடின்	 மூலம்	
பினாங்கு	 லிடடல	 இநதியாவில	 பொது	
்வசதி�ள்	 நமம்ெடுத்தப்ெடு்வ்்தயும்	
அ்தற�ா�	 மாநில	 அரசிறகு	 ்தமது	
�ன்றி்யயும்	ப்தரிவிததுக	ப�ாணடார்.
	 ' இ ந தி ய ர் � ளி ் ட ந ய	
ஆநராககியமான	 ப்தாழில	

நொடடி	 அ்வசியம்;	 மாறறங்�்ள	
ஏறறுகப�ாணடு	 அ்த்ன	
திற்மயா�	 ்�யாள	 ்வர்த்த�ர்�ள்	
முயறசி�ள்	 நமறப�ாள்ள	 ந்வணடும்	
எனவும்	 அ்னததுல�	 ்தரததிலான	
்வர்த்த�ததிறகு	 இம்மாறறம்	 முககியம்',	
என	அவ்்வர்த்த�	உறுப்பினர்�ள்	இநதிய	
விறெ்ன	 விழா்்வ	 ்த்டசபசய்ய	
ந�ாரிய	 விணணப்ெததிறகு	 இவ்்வாறு	
ெதிலளித்தார்	 இரணடாம்	 து்ண	
மு்தல்வர்.	 மாநில	 அரசு	 அ்னதது	
்தரப்பினரின்	�ருதது�்ள	பசவிமடுககும்	
என்ெதில	 எள்ளளவும்	 ஐயமில்ல	
என்றார்.	 இநதியர்�ள்	 ்வர்த்த�ததில	
பீடு�்ட	நொட	மாநில	அரசு	அ்னதது	
முயறசி�்ளயும்	 ஒதது்ழப்பும்	
�லகும்	 என	 நெராசிரியர்	 �ம்பிக்�த	
ப்தரிவித்தார்.
	 நமலும்,	 அததினத்தன்று	
�ாடடின்	 �டன்	 சு்ம்ய	 கு்றக�	
்வசூலிக�ப்ெடும்	�ம்பிக்�	நிதியததிறகு	
பி்ற	 ஜாலான்	 ொரு	 முனிஸ்வரர்	
ஆலயததின்	 சார்பில	 ரிம10,000	
�ன்ப�ா்டக�ான	 �ாநசா்ல்ய	
பினாங்கு	மாநில	மு்தல்வர்	நம்தகு	சாவ்	
ப�ான்	 யாவ்விடம்	 ்வழங்கினார்	 அ்தன்	
்த்ல்வர்	டதந்தா	ந�ாொலகிருஷணன்.

மமலசிய பிைாங்கு இநதிய வரதத்ம் மற்றும் பதாழிலதுகற தகலவர ்தமதா ம்ா�ாலகிருஷைன் 
மமலசிய �ம்பி்கக் நிதியததிற்்ாை மாதிரி ்ாமசாகலகய மாநில முதலவர மமதகு சாவ் ப்ான் 

யாவ் மற்றும் இரண்்ாம் துகை முதலவர ம�ராசிரியர �. இராமசாமி வழங்கிைார 
(உ்ன் நிரவா் உறுப்பிைர்ள்)

	 ெதது	 உொன்	 ப்தாகுதியில	 அ்மநதிருககும்	
சுங்்�	 டு்வா	 ்வடடாரததில	 ப்வள்ளப்	
பிரசச்னககு	 தீர்வுக�ாணும்	 ந�ாககில	 சிறுப்ொலம்	
அ்மக�ப்ெடடுள்ளது.	 அவ்்வடடாரததில	 ப்வள்ளப்	
பிரசச்ன்ய	 �்ளய	 மாநில	 அரசு	 ரிம	 5.2	 ந�ாடி	
்வடிக�ால	நமம்ொடடு	மானியததில	இருநது	்வழங்கியது	
ொராடடககுரிய்தாகும்.
	 �டந்த	 ஏப்ரல	 மா்தம்	 நி்ற்வ்டந்த	
இததிடடத்்த	 அண்மயில	 பொதுப்ெணி,	 ெயன்ொடு	
மறறும்	 ப்வள்ள	 நி்வாரணம்	 ஆடசிககுழு	 உறுப்பினர்	
சாய்ரில	கீர்	பஜாஹாரி,	ொயான்	ொரு	�ாடாளுமன்ற	
உறுப்பினர்	சிம்	தீ	சின்	மறறும்	ெதது	உொன்	சடடமன்ற	
உறுப்பினர்	குமநரசன்	ந�ரில	பசன்று	ொர்்்வயிடடனர்.	
மு்தல	�டடமா�	இசசிறுப்ொலம்	அ்மக�ப்ெடடிருப்ெது	
இவ்்வடடார	 ப்வள்ள	 பிரசச்னககு	 �லல	 தீர்்வா�	
அ்மயும்	என	ெதது	உொன்	�ாடாளுமன்ற	உறுப்பினர்	
குமநரசன்	குறிப்பிடடார்.
	 இரணடாம்	 �டடமா�	 சுங்்�	 டு்வா	
ஆறறில	 ப்வள்ள	 நி்வாரணம்	 திடடங்�ள்	
நமறப�ாள்ளப்ெடும்;	 அ்தற�ான	 ்வடி்வ்மப்பு	 ெணி�ள்	
நமறப�ாள்ளப்ெடடுள்ள்்த	 உறுதிப்ெடுததினார்	
்தஞநசாங்	 பூங்�ா	 சடடமன்ற	 உறுப்பினருமான	
சாய்ரில.	 சுங்்�	 பினாங்	 ஆறறில	 விரிவுப்ெடுதது்தல	
மறறும்	 ஆழமாககு்வது	 மடடுமின்றி	 �லசு்வர்�ளும்	
அ்மக�ப்ெடும்	 என	 பசய்தியாளர்�ளிடம்	 நமலும்	
வி்வரித்தார்.
	 இ்தனி்டநய,	 இரணடாம்	 �டட	 நமம்ொடடு	

சுஙமக டு்ா வ்ள்ளப் பிரச்சமைககு தீரவு - ்சாய்ரில்

சுங்க் டுவா பவள்ை நிவாரை திட்தகத ப�ாதுப்�ணி, �யன்�ாடு மற்றும் பவள்ை நிவாரைம் ஆடசி்ககுழு உறுப்பிைர சாயரில 
கீர ப�ாஹாரி, �ாயான் �ாரு �ா்ாளுமன்ற உறுப்பிைர சிம் தீ சின் மற்றும் �தது உ�ான் சட்மன்ற உறுப்பிைர குமமரசன் ம�ரில 

பசன்று �ாரகவயிட்ைர.

ெணி�ளுககு	 ரிம8.5	 ந�ாடி	 பொருடபசலவு	
ந்த்்வப்ெடும்	 ந்வ்ளயில	 மததிய	 அரசிடம்	 மானியம்	
ந�ார	 ஆநலாச்ன	 ்வழங்கியுள்ளார்	 ஆடசிககுழு	
உறுப்பினர்.	 இததிடடம்	 ொயான்	 பலப்ொஸ	 ப்வள்ள	
நி்வாரண	 திடடததின்	 கீழ்	 அ்மயும்	 என	 நமலும்	
ப்தளிவுப்ெடுததினார்.
	 சுங்்�	 பினாங்	 ஆறறின்	 ப்வள்ள	 நி்வாரண	

திடடம்	 குத்த்�யாளர்�ளின்	 பமத்தன	 நொககு,	
ெணியில	 அதிருப்தி	 நொன்ற்்வயால	 �ால	 ்தாம்தம்	
அதி�ம்	 நி�ழ்்வ்தா�	 ொயான்	 ொரு	 �ாடாளுமன்ற	
உறுப்பினர்	 அதிருப்தி	 ப்தரிவித்தார்.	 எனந்வ,	 பொது	
மக�ளின்	 �ன்்மக�ா�வும்	 ்வசதிக�ா�வும்	 ப்வள்ள	
நி்வாரண	 திடடம்	 அவ்்வடடாரததில	 வி்ரவில	
நமம்ெடுத்த	ந்வணடும்	என	ந�டடுக	ப�ாணடார்.
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今年真的不一样，无论在槟州政府主办的开斋节开放门户，抑或槟州元首
的开放门户等单位举办的开斋节活动，人民反应热烈空前，大家乐在其
中。
如此胜况，就连槟州首长曹观友也在槟州政府举办开斋节开放门户上表
示，这是他历年来看到最多各族一起同庆开斋节的场面。
“今年各个领袖和部门的开斋节开放门户都获得良好的回响，我在一周内
出席最少5场开斋节开放门户上，都看到各族人民的身影，大家的参与度历
年来可说是最好的。”
对于这种全民一心的情绪，州政府可说是乐见其成，并且希望这种团结精
神成为州政府未来的主心骨，尤其是国州政府之间更应紧密合作，在各方
面展开合作造福人民。

各族同欢展现我国多元精神
落在5月的第14届大选迎来中央变天，希盟在强大民意加持下成功入主布
城，这份足以改变历史的团结力量，也在开斋节掀起了全民同庆的浪潮。
成功政权更替全民都欢欣鼓舞，期待着新马来西亚的降临，而这份万众一
心的精神，并未在大选后逐渐流失，反而像青苗迈向大树的成长历程般，
经历了风雨后终于茁壮成长，更在此次开斋节庆典上充分显现出来。
有别于以往，今年槟州政府各个开斋节开放门户中，汹涌人潮中不难见到
各族参与的身影，大家不分你我地在现场同欢，一起品尝各种传统美食和
糕点，一起大玩传统游戏和观赏民族节目如马来武术、峇迪染织和马来风
筝等手艺表演等。
这种融入各族文化精髓，各族热情参与和同庆的情景，才是真正的马来西
亚多元精神，也是大马人一直梦寐以求的全民大团结。

人民参与度历来之最
槟政府庆开斋全民一心

槟州政府众领袖开斋节开放门户各族参与度历年最佳，
槟州官方开放门户更迎来3万人同欢，洋溢着浓厚马来西亚团结精神。

今年不一样！

■州元首阿
都拉曼阿巴
斯伉俪在开
斋节活动上
切喜糕。

■槟州政府举办的开斋节开
放门户获得各族踊跃参与。

■精彩的民族舞蹈，
促进文化交融。

■州政府开斋节庆典
盛况空前。
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文：张燕芬

记得在曹首长上任的几天内，州政府给州议员们在光大5楼主办了一场汇
报会，注明时间是上午9时正开始。8时55分，高级助理进来跟首长说，州秘
书通知说，出席的人数现在不是很多，“麻烦叫首长9点15分才下来”。
曹首长看一看表，问：“我们说9点开始是吗？”“是的CM。”
然后，他穿上大衣，不理一众助理的“劝解”（其实大家也是在传达州秘书
的话而已），抛下一句，“说9点start就9点start啦。”然后，就这样走了下
去。留下一团劝阻失败的助理们。
2小时后，他回到办公室，刚好我有事要询问首长，还没有来得及开口，他就
对我说，“刚才很多 YB都差不多9点15分这样才到”。
噢，然后？曹首长，你是想要我跟YB们说下次守时一点吗？还是告诉他们，
以后要是迟到会被扣薪？没有。曹首长什么都没有说。我只有Noted。明白
了，下次要乖乖早点出门，尤其是我这种即没有官车司机载又需要等公共
交通的“咖厘啡”。
自此之后，你就会发现，曹首长预料晚上8时才抵步的节目，尽管仅仅6公里
之遥的路程，同事们都会离谱地6时45分出门（好啦，我承认那个傻同事是
我好不好），抵达之后在附近的咖啡店从容地“Hea”一下，一旦保镖报料
说首长启程，我们才不至于慌成一团。
新官上任，很多团体都很喜欢组团礼貌拜会一下。有次，一组人当中有一部
分太早到，曹首长说先安置他们在会议室，待其他人到齐、时间到了再知会
他一下，他想趁空档处理一下公务。于是，陪同代表团的同事在工作群组里
发讯，“请跟CM说，时间到了，这里人齐了，我在会议室陪着他们”。
看群组内无人回应，天生“鸡婆”个性使然，我于是以100米冠军的速度（
我以前真的是百米冠军），跑到曹首长的办公室跟他说大家准备好了。他抬
头，看一看手表，说“已经迟了3分钟”......

从我的座位跑到曹首长的办公室，差不多三分之一圈的光大啊，我从收到
讯息后已经尽力跑很快了，可是还是迟了3分钟。
换了新的老板，要理解他的作风，当然是从那个跟得他最久的人下手。于
是，郑来兴州议员就理所当然成为我们“盘问”的对象。来兴说，他（曹观
友）一直以来都是这样的，他不喜欢人家等他，所以常常早到，但是如果他
比预定时间早到而你比他迟抵达但是还没有到预定开始的时间，其实是
不要紧的，因为你没有迟到，大家可以呆呆地等到预定时间，节目才准时开
始，他是OK的。
现在好啦，有了首长的光环，从首长抵步到等待节目开始的空档，可以暂时
把曹观友首长“借”给民众自拍或者合照一轮，空等的机率并不多。
知道了这个曹首长习惯早到的个性，我们这些“小的”，就自我预料早半句
钟到。冷笑话天王首长在偶尔准时抵步时（因为他常常早到，所以准时算“
偶尔”），他还会反问我，“你，干嘛这样早到的？”Errr,你这样问，我该说
什么好呢？
曾经有一次，约访的媒体机构，其“大头”在约访时间前“准准”抵达，其
他职员早就setup器材等她。“大头”一到，我带领她们进去会议室，然后
透过大厅再进入办公室通知曹首长，结果敲门敲了好久，都不见曹首长回
应。
后来才发现，原来曹首长透过闭路电视看到他们抵步，时间一到，就以迅
雷不及掩耳的速度，从办公室另一个直透的门进入会议室，直接“准时”
开始访问，搞到我们不断在会议室和办公室间奔跑，一踏进会议室，看到
正在访问中的曹首长，又瞄了手表一下，依然什么都没说。
所以，下一次，当你看到曹首长看手表时，请好自为之。

过去曾与曹观友接触的人、社团组织、党团都知道，
曹观友是少有守时的政治人物/政府长官，

出席活动或约会，都是早到的多。
（所以我说他不算“准”时，因为他一直都早到）。
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《乔治市：美丽与不羁》
入遗证书首曝光

乔治市世界遗产机构主办《乔治市：美丽与不羁》特展，透过创意与互动的方式展示乔治市丰富的物质与非物质文化遗产，
更首次展出由联合国教科文组织于2008年，授予槟城乔治市和马六甲的世界文化遗产证书。

乔治市世界遗产机构总经理洪敏芝说，是张证书是该机构向国家遗产局申
请后，由当局制作的复制版本，而正版依然由当局继续保管。
槟州首席部长曹观友为特展主持开幕礼，并亲自将证书挂在看板上，供民
众阅览。他说，这是槟州人民第一次看到此证书，希望人们能从乔治市在
历史、意义和精神上所取得的认可中，获得启发。
洪敏芝说，早期的乔治市有着不同的文化，如商港文化、饮食文化、青少年
文化以及印刷文化，不仅彰显了多元社区群体的生活与工作方式，也形成了
乔治市今日的面貌与特色，并继续推动其未来发展。

不反对屋主改古迹建筑用途
曹观友：需照指南进行复兴工程

槟州首席部长曹观友指出，乔治市内逾4000间古迹建筑，其中约3%或4%由
外国公司和个人所拥有，他不反对新屋主改变有关建筑物的原本用途，但
大前提是，新屋主需要按照古迹维修及保护指南进行复兴工程。
他说，乔治市获颁授世界文化遗产地位之时，乔治市内有超过500间古迹建
筑失修。入遗后，一些个人和外国集团看好老房子的价值，觉得其有投资
和发展潜能，便将这些以前要倒塌的房子购下，进行修复工作。
他认为，最重要的是根据古迹维修及保护指南进行复兴工程，再视乎有关
建筑物是否适合延续其原本用途，倘若不适合，那就输入新元素，好让老
房子能有新生命。
他说，倘若管理不当，乔治市随时可能失去世界文化遗产地位，而这原因亦
主导着州政府尽力管理好乔治市。
询及外国集团采用同样设计已复兴古迹建筑时，他指希望这些集团可以采
用不同设计进行复兴和装修，而不应该让整个乔治市都看到同样的涉及。
他说，技术评估小组有必要确保任何的申请，特别是在外观上的申请是多
元化的。

是次特展将在大街路头UAB大楼向公众开放至7月27日，时间是早上11时至
晚上7时，逢周一休息，入场免费。
配合乔治市入遗10周年主题，是次特展将分为过去、现在与未来三大部
分，引导参观者对乔治市世遗称产生归属感，并藉此启发民众更积极保护
乔治市的文化遗产。
出席开幕礼者包括槟州行政议员杨顺兴、槟岛市长尤端祥和彭加兰哥打区
州议员魏子森。

■是次展览还原旧时咖啡店的
摆设。

■民众也可在展览一睹
多份旧报纸的新闻。

■展览展出多种可在旧
时咖啡店寻获的零食。

■洪敏芝（左）与曹
观友将证书挂在看
板上，供民众阅览。
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修宪限首长受委不超过两次
曹观友：欢迎民众提出意见

州法律顾问向槟州行政议会提呈建议，在宪法第7条第2节增加条文，
即州议员不得受委首席部长超过两次，州政府欢迎民众对此提出意见。

槟州首席部长曹观友说，行政议会在召开第一次会议时，就要求州法律顾
问研究修宪，以兑现希盟在大选时，许下的限制首长任期两届的承诺。
“首长任期只限两届”是槟州希望联盟在第14届大选竞选宣言中，11个领
域的68项承诺中，位列第一个领域即“能干、公信及透明施政”里的首项承
诺。
曹观友表明，修改州宪法，才有法律根据。
“第2次会议上，法律顾问提呈修宪建议，即在宪法第7条第2节增加条文，
列明州议员不得受委首席部长超过两次（No member of the Legislative 
Assembly may be appointed as Chief Minister more than twice）
。”
“这项增加条文看似简单，但为了让它更完善，州政府欢迎民众提出意见，
他们可以电邮给州政府，也可以通过媒体发表看法，我们都乐意聆听。”

州政府重推先租后售政策 
曹观友：助低收入群一臂之力

槟州首席部长曹观友说，由于州内仍有很多无壳一族无法获得银行贷
款，州政府将重新推行先租后售政策，实现槟州百姓居者有其屋的需
求。
 “我们目前已鉴定在现有两三项进行中的州政府新房屋计划推行这
项政策，其中一项计划有可能落在威省麦曼珍，但一切细节将由房屋
局拟定。”
也是丹绒国会兼巴当哥打候任州议员的曹观友是在槟岛市长尤端祥
及彭加兰哥打候任州议员魏子森、槟岛市议员王宇航等人的陪同下，
巡视阿贵街的市政厅组屋后，如是表示。 

他认为社会住宅政策能助低收入群一臂之力，让无法得到银行购屋
贷款的他们，以先租的方式，待20至25年后，租金转换成供期，最后
该住所才售予租户。
曹观友也呼吁房屋发展商配合州政府的先租后售政策，可将已建竣的
廉价房屋计划以成本价售予州政府，供先租后售用途，造福无能力拥
屋的低收入一族。

■曹观友到阿贵街市政厅组屋宣布槟市政厅计划明年将耗资50
万令吉为该组屋更新屋顶计划，随同的尚有魏子森(左1）、尤端祥
（右1）及王宇航（右2）。

■2008年至今，州政府已耗资36万令吉为阿贵街市政厅组屋油
漆、更新电线及提升排水系统等，图为该组屋外观。

“如果民众反应正面，那我们就可在8月召开的州议会提呈，寻求通过，反
之，会在11月或明年5月才提呈。”
曹观友说，希盟开始时以“届”为限，1届任期诠释最多5年，两届即10年，
是以1届国会任期满届为算法。但国会却不一定满期方会解散。他举前首相
拿督斯里纳吉为例子，在其任相期间，则几乎届满才解散，进行选举。
因此，在几时开始方算“届满”或引起各方不同诠释、造成混淆下，曹观
友说州法律顾问便建议，易“届”为“次”，即一名州议员一生只能受委两
次。
但他不讳言，“次”也有其争议，即一旦有首长在任期内逝世或半路下车，
接任者或在很短时间内，就完成一次任期，就算下一次（选举后）再受委，
两次任期也可能只是7年。
“所以，州政府期望能在提呈前集思广益，公开上述建议予公众讨论，听取
各方意见，或可再作修正。”
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节目丰富精彩可期
乔治市艺术节8月4日掀幕

将于2018年8月4日起至9月2日在槟城乔治市举行的第九届乔治市艺术节（George Town Festival）公布了重点节目，
精彩程度比往年有过之而无不及，让人充满期待，欢迎您走入这座世界文化遗产城市，共享艺术盛宴！

在槟州首席部长办公室举行的推介礼上，艺术节总监祖西迪表示：“我们
对于今年将在乔治市艺术节演出的节目感到非常兴奋，今年的节目包含
了戏剧，舞蹈，摄影，工作坊，音乐，艺术讲座，文创市集，东南亚短片电
影节以及更多精彩的演出与展览。”
“今年，乔治市艺术节将步入第九年，我们的团队秉持着对艺术与文化
的热诚才能坚持到今日。自去年年底开始，我们便着手策划艺术节的节
目，希望能够为艺术节的观众带来与往年不同的体验。”
乔治市艺术节的部分重点节目包括吉兰丹的活古迹、蚊型城市间（柬埔
寨、澳洲）、那些我们不能谈论的（伊朗）、亚龙.科尔伯格钢琴专场（意
大利、马来西亚、爱尔兰）、2062（西班牙、德国）、INSTANT THEATRE（
中国）、蓬莱（台湾）、第二身体（台湾）、看不见（巴西、马来西亚）、东南
亚短片电影节（东南亚）、ConneX-Passion Made Possible（新加坡）
、Te.ma.sya Budaya Kita（马来西亚）。
为期一周的台湾“岛屿岛”将由8月12日起至8月19日展开系列精彩节目，
届时将会有今年在台北国际艺术节备受好评的音乐舞台剧“蓬莱”、
结合360度全身投影科技与舞蹈的“第二身体Second Body”、松山文创
园区“好家在台湾”文创市集、松山Lab新主艺的当代马戏“噶哈巫！断
语”、系列座谈会、台湾电影播映会以及新竹青年国乐团专场等。
   

曹观友：艺术节推动本地经济
槟州首席部长曹观友表示：“近年来，我们都能够明显地看见艺术与文化
行业在槟城的发展痕迹。同时，我们也意识到近几年来国际上不断地崛
起各式各样的文化节以及艺术节以推动在地的经济与文化发展，而乔治
市艺术节毫无疑问是推动槟城本地经济发展的重要因素之一。”
欲知详情，可浏览乔治市艺术节脸书：https://www.facebook.com/
GeorgeTownFestival/

■台湾音乐舞台剧“蓬
莱”好评如潮，值得一看。

■中国艺术表演者呈献
的“INSTANT THEATRE”。

■本地摄影师图片展其中两张图片。

■多姿多彩的乔治市艺术节，
为这座文化遗产城注入生命
力。



展现爱国精神
槟4家企业捐款救国

本着爱国精神， 槟州4家企业日前一共捐献250万令吉，
为捐款救国的“希望基金”注入一股强心剂，振奋人心。

4家公司代表在光大首长办公室移交模拟支票予槟州首席部长曹观友，丹
斯里黄继樑与潘斯里拿督傅丽慧代表宏升集团移交100万令吉、拿督慕力及
拿督斯里纳兹尔代表ASPEN集团移交100万令吉、拿督林嘉水代表联合机械
集团有限公司移交30万令吉，以及黄世丰代表南胜建筑工程有限公司移交
20万令吉。
曹观友在新闻发布会上表示，在509大选中，大马人民做出了选择，即推翻
国阵61年统治，把国家从贪污腐败中拯救出来。
“尽管还有许多前朝政府留下的烂摊子有待解决，尤其是高达1兆令吉国
债，不过，身为爱国的一份子，我们相信在首相敦马哈迪带领下，一定可以
克服难题，走出低谷。”

首长感激槟民及商家
曹观友说，槟州政府向支持希望基金的槟州人民及各企业致予万二分的谢
意。“虽然所捐款项无法一时替国家解决债务，但却展现了爱国精神，带动
马来西亚人团结一致。”
他也举例希盟执政一个月来，实施了许多良政，包括6月1日起把消费税降至
0%、固定油价、内阁部长及高级官员减薪10%、为政府旗下单位“瘦身”等
等。
“我们会继续努力，以不辜负在国或在州投选希盟的人民。”

■世德堂谢公司在“欢喜欢喜庆
端午”晚宴上，移交2000令吉予
曹观友，做为捐献希望基金。

■槟州4家企业的代
表移交模拟支票予曹
观友后众人合影。
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槟行政议会批准
爱情巷50号交各姓氏宗联委接管

槟州首席部长曹观友宣布，槟州行政议会批准将爱情巷门牌50号的产
业，以象征式10令吉，交给槟州各姓氏宗联委接管，唯宗联委需遵守当
局设下的数项额外条件。
首长日前在行政议会会议结束后召开新闻发布会，他表示，会议批准将
位于乔治市世界遗产城核心区的洛155（或统称爱情巷50号）之产业，
以象征式10令吉，交给槟州各姓氏宗联委接管，唯宗联委需遵守当局设
下的数项额外条件如下：
*有关地皮，仅能作为博物馆或槟城华裔原居民文物馆之用。
*有关地皮在未获得州当局的批准前，不可被转让、抵押、租契、分
租契或任何形式的交易。
*申请者（即各姓氏宗联委）需在5年期限内，根据有关当局定下的
古迹建筑指南，对有关产业进行复修工作。
早前，州土地委员会经于2018年6月5日的会议上，在1965年国家土地法
典第76条文下，考量及批准是项申请，批准的条件如下：
*拥有权：永久
*地契：永久
*土地使用类别：建筑
*土地面积：145平方公尺 (1,560.767平方尺)
*地价：象征式（10令吉）
*特别付款：2万3132令吉56仙（为该产业于2014年被政府充公
后，没有缴交的税务总额）

■50爱情巷门牌50号外观。
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佳日星：希盟允落实槟一马房屋
关税村可负担屋年杪动工

掌管槟州地方政府、房屋及城乡规划委员会的行政议员佳日星指出，
希望联盟执政中央后将确保在槟州三地如槟岛武吉牛汝莪关税村（Kampung Kastam）、

峇都丁宜及威省峇东埔的一马房屋计划得以落实。
在这其中，承建关税村房屋计划的发展商，表明会在今年杪动工。

佳日星是联合宏升集团执行主席丹斯里拿督黄继樑，在武吉牛汝莪关税村
召开记者会时说,槟州政府会扮演监督者的角色，让这些前朝国阵政府在
槟州三地鉴定欲进行的一马房屋计划，得以继续进行。
“我已在3个星期前，在布城礼貌拜访房屋及地方政府部长拿督祖莱达，
也得到了对方的正面回应，指将加速处理在槟州的一马房屋计划。”
他指，武吉牛汝莪关税村在不久后将迎来由宏升集团承建的共1823个可负
担房屋单位，实现居者有其屋梦想，惠及无壳一族。
当被询及该可负担房屋计划的名称时，佳日星说，他已向祖莱达建议将一马
房屋计划，易名为“希望房屋计划”。

率团拜会交通部长
再里尔：困扰槟州数课题正面进展

报导■黄国伟

槟州工程、基本设施及治水工程委员会主席再里尔透露，他日前联同槟州
政府各相关部门代表，前往布城与交通部展开会谈，就困扰槟州许久的数
项课题，取得正面进展。
他告诉《珍珠快讯》，会面中谈及包含最为棘手的交通、州内道路和土地等
问题，当然也包括众所瞩目的槟州交通大蓝图计划。
他形容，这次的会面对槟州而言非常有意义，因为槟州政府在509中央变
天前，多次与相关部门接洽都不得其门而入，变天后终于能够有机会与部
长洽谈槟州交通问题，让人感到振奋。
他是于日前，携槟州代表团，包括槟州地方政府官员、槟州交通大蓝图合作
伙伴SRS Consortium代表、前任行政议员林峰成及槟岛市长尤端详等一
行七人，前往布城与交通部长陆兆福，商谈槟州所面对的交通问题。
他强调，会谈中谈及的许多问题都有很好的共识，会面结果对槟州交通问
题是非常正面的。
无论如何，由于许多问题都在讨论阶段，尚未进入真正的实行程序，因
此，他希望人民能够耐心等待，一旦时机成熟，当局将会做出公布。
“我们将会通过书面跟进，如果有需要我们将会再与部长会面，再进一步
详谈。”

■林峰成（左二）向陆兆福
（左一）汇报槟州交通情
况。旁为再里尔及尤端祥。

黄继樑：首期工程建905单位可负担屋
另外，黄继樑透露，该可负担房屋计划预计可在今年杪动工，第一期的工程
将建造905个可负担房屋单位及257个中廉价单位，该计划将备有多项利民
建设如运动场所、祈祷室、会议室、泳池、小贩中心等。
出席的尚有槟岛市议员祖莱妮、宏升集团首席营运长拿督吴侲赋等人。

■佳日星（右二）、黄继樑（左二）
、吴侲赋（左一）及祖莱妮推介武吉
牛汝莪关税村房屋计划。

■武吉牛汝莪关税村
房屋计划示意图。



槟交通蓝图不加重负担
曹观友：不该跟其他大型工程并论
尽管槟城论坛（Penang Forum）呼吁，槟州政府检讨槟州交通蓝图（PTMP），唯槟州首席部长曹观友捍卫有关计划，

称该计划惠及各造且不会过度加重州政府财务负担，因此不该跟其他大型工程相提并论。

“州政府采取了高度平衡的模式，确保槟州所有利益相关者从交通蓝图和
南部填海（PSR）计划中受惠。”
“最重要的是，该计划不会过度加重州库的负担，人民却可在未来几年内
获得重要的交通设施，即峇六拜轻快铁和泛岛大道（PIL）。”
不仅如此，曹观友说，槟州将继续从南部填海的土地中，得到有活力的经
济成长，能把槟州转型为充满生机及跟国际链接的智慧城市，同时也保留
南部渔民的遗产和文化价值。

由填海地收入资助
曹观友发文告表示，槟政府欢迎讨论交通蓝图等计划，但却希望纠正槟城
论坛之前所发表的误导声明。
“达因和国家耆老理事会开始要检讨大型基建计划，如东铁和新马高铁是
否惠及人民时，其谈论的脉络是针对使用庞大公款来资助这些计划，以及
会否为国家和人民带来正面的回报。”
“这明显跟槟交通蓝图的主要项目，即峇六拜轻快铁和泛岛大道有别。因
为，这些基建项目会由出售南部填海地的收入全额支付。”
“由于将获得全额资助，这跟国家耆老理事会迫切要检讨的其他计划不一
样。”

否认没有公开招标
此外，曹观友也驳斥槟城论坛的说法。槟城论坛指交通蓝图之前采用“寻
求建议书”（RFP）的方式遴选计划传递伙伴，而非真正公开招标。
“我们要重申，寻求建议书是其中一种公开招标。本地和国际公司受邀参与
寻求建议书，各主要报纸刊登了该项邀请，而在2015年协调有关事宜的人士
为地方政府部的首席工程师。”
他指出，当时共有6家国内外公司竞标。国际会计事务所毕马威（KPMG）负
责评估他们的建议书、价值主张和实施策略；技术能力和交货纪录；财务
状况；融资模式；建议书的强点和风险领域。
“槟政府深知，有必要委任一个称职的计划传递伙伴来落实交通蓝图。失
败从来不是一个选项。”

SRS不涉建筑工作
曹观友表示，毕马威的独立评估发现，SRS集团提呈最好的建议书，而槟政
府和各联邦部门更举行大量对话和沟通来微调有关建议书。
“而且，本着开放和透明的精神，槟政府更与槟城论坛进行交流，包括在
2016年9月24日至25日举行了两天的工作坊。”

此外，他说，槟政府也积极寻求公众的反馈，包括在2017年1月16日至2月17
日期间公开展示SRS集团的建议书，甚至在公众要求下延长至2月28日。
他提醒，除了峇六拜轻快铁和泛岛大道将属于槟政府的资产，南部填海地
最终也将完全归属槟政府，出售后的收益则将用来资助轻快铁和泛岛大道
的建筑费。
“SRS集团将负责确保整个计划在限定的成本和期限内完成，他们不会参
与交通蓝图和南部填海的建筑工作，相反的将跟槟政府一起展开公开招
标，把工程颁发给提出最好价格的单位。”

聘请公司建议规划
尽管有者质疑，为何不向联邦索取拨款而取消填海融资，曹观友解释，除了
为了资助交通蓝图，南部填海计划将有助于槟州经济，如电子电器、旅游业
和服务业在未来的持续发展。
“我们需要新的土地衔接峇六拜自由工业区，同时提供足够的房子给知
识型、技术和半技术的员工。此外，我们需要在填海岛上发展新的旅游卖
点，以维持在本区域的竞争力。我们也需要新土地和交通设施，为劳工提
供住宿和通勤来维持服务业的成长。”
他披露，槟政府打算委任一家独立的经济顾问公司来提供相关的数据和
建议。
“再来，槟政府有意举行一项总规划比赛，邀请全球顶尖的设计师和发展
团队为3个岛屿的规划，提供独创性的意见。而为了确保填海建造的岛屿适
合全槟人民居住，提供公共房屋和经济屋将被纳为一个重要的议程。”
“这3个岛将被设计为一个智慧城市，让槟城可以跳跃至未来及为未来的
经济发展，提供一个稳固的根基。”

确保可以永续捕鱼
此前，槟城论坛批评，南部填海不仅会破坏渔场，也对渔民生计造成极不
利影响。
曹观友反驳说，槟政府已经采取数个步骤维护当地渔民利益，包括做了渔
业影响评估、社会影响评估和海上交通风险评估。
“通过研究结果提供的见解，槟政府采取了高度体恤的态度来继续改善南
部渔民的生计。”
他举例，当局将在沿海建造新的码头和改善捕鱼的生态环境，如置放人造
礁石、人工集鱼器等设施，以确保渔民可以在当地永续地捕鱼。
“政府也将为那些有意改行的渔夫，提供技术再培训，并优先为渔民的所
有孩子提供教育。”

■曹观友与“槟州论坛”组织成
员交流之影。
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寻找合适策略
杨顺兴要激活威省旅游

掌管旅游发展事务、文化、古迹及艺术委员会的槟州行政议员杨顺兴壮志雄心，
要把旅游业带入威省，激活当地的旅游经济。

杨顺兴指出，威省也有许多具有潜质的旅游景点值得发展，因此，他正在寻
找合适的策略，以发展当地旅游。
他说，槟州的旅游业一直以来是州内最主要的经济来源之一，发掘新景点
和更多具有吸引力的地方，无疑能够为整个行业带来新契机。
而做为较少人所熟知的威省，其实也有许多具有历史和文化价值的地方可
以做为旅游胜地，所以他将和各单位包括当地州议员、地方政府和地方领
袖等做出探讨，以发展威省旅游业。
他是在和威省市政局主席拿督罗斯里和其官员后，发表上述谈话。会上，罗
斯里也向杨氏建议数个具有旅游潜力的地点。
他补充，威省有许多自然生态丰富的地点，可以做为生态旅游的据点；而一
些地点则能够以其蕴含的历史和文化意义，吸引游客到来。

“槟城历史悠久，在英国殖民之前就已有许多人落户在槟城，就如丹绒道
光的华裔社区及峇都乌班的马来社区，都有着很长远的历史；槟州甚至曾
在考古中挖掘出超过5000年历史的女性头骨，可见我们还有许多有价值的
历史，等待我们去发现。”
无论如何，他强调，槟州政府应该注重威省的旅游发展，如在卓坤山所发
现的印裔族群文物就是其中一个例子，其历史甚至可追溯至5至6世纪初。
杨氏希望随着州政府逐步努力，能够让威省也一样以旅游闻名。目前，州政
府正尝试把更多节目带入威省，其中就包括北海艺穗节，以期能够吸引更
多人认识威省。

■杨顺兴与罗斯里会面
商讨威省旅游业未来
发展潜能。

■有“大马九寨沟”之称的青蛙
山，是本地人的秘密花园，被视
为有旅游胜地潜力的地点。

乐高联盟机器人国际锦标赛全场季军
槟市厅表扬10名中小学生

槟城10名中小学生代表大马在美国休斯顿参加2018年乐高联盟机器人国
际锦標赛，2分钟30秒內完成18项任务，以高分从全球108个队伍中脱颖而
出，夺得工程挑战赛之场地竞赛全场季军，为国争光。
为了表扬10名学生的付出，槟岛市长尤端详特別颁发奖状，认可他们的天份
与努力。
“我为这些学生的成就感到骄傲，也在他们身上看到无限潜能，希望在迈
入工业4.0的路上，这些学生长大后能將我国带入另一个层次，因为他们就
是国家的未来。”
由槟州7所学校，年龄介于11岁至17岁的学生组成的队伍，在流体动力学
主题的工程挑战赛之场地竞赛（Robot Game）中，通过课题研究、技术答
辩、团队展示和场地竞赛等各项目的考验。 满分为525分，我国队伍以
505分夺得季军，美国队及中国队则分別夺得冠军及亚军。
场地竞赛规定来自56个国家、3万名参赛者必须在相同人数、环境、材料数
量等条件下，于2分钟30秒內在模擬运输和集水装置地图內，完成18项任
务。
团队导师黄莉庄指出，我国队伍原本因技术失误落后20分，排名第4名，但
到第三场比赛时，学生决定在短短2个小时內修復错误，最终成功挤下对
手，夺得第3名。

她说，临时改造并不简单，学生们共耗了9个月时间，不停反复测试才完成
整个设计，却要在2小时內重新改造、测试，必须冒著很大的风险。
学生队队长谭莉燕透露，他们并没把握会成功，因要在2个小时內重新改
造、测试並完成比赛是相当艰难的。
参赛的10名学生包括冯文卓、梁恺哲、梅圣铭、曾于恩、冯子绚、曾靖
珈、刘源、王慈鑫及周轩旭，他们分别来自槟华女中、韩江中学、锺灵独
中、Uplands国际学校、明新小学、光华小学及时中小学。

■参赛学生也在
现场展示他们的
作品，获得尤 端
详及出席者的掌
声 。右 1 为 黄 莉
庄。
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绿色机构推陈出新

槟州绿色机构为了配合世界环境日（World Environment Day），
举办“与首长慢跑捡垃圾”，以新的运动方式，传递环境保护意识，激发民众对环境清洁卫生自我责任的醒觉，

也希望“慢跑捡垃圾”可以被公众推广为一项为环境志愿服务的新措施。

与首长慢跑捡垃圾
运动之余

慢跑捡垃圾第一场活动在威省
的诗布朗再也东姑花园展开，首
长曹观友，一众行政议员及候任
州议员、槟岛市长尤端祥及威省
市政局主席拿督罗查里等官员及
民众参与，他们人手一袋，一边慢
跑，沿路看到垃圾就捡起来放入
袋里。
曹观友说，今年的世界环境日主
题——塑战速决，对槟州来说意
义非凡。鉴于世界环境日主题志
在抵御塑料污染，这项结合慢跑
以及捡垃圾的“慢跑捡垃圾”活
动则希望可以提高人民对环境的
意识，并引入这种及环保又健康
的新运动方式，也希望“慢跑捡
垃圾”可以被公众推广为一项为
环境志愿服务的新举措。
“槟州于2009年在所有商场和
超市推出“无免费塑料袋日”活
动。消费者每购买一个塑料袋需
付20仙，这20仙的收费则是通过
州政府的AES计划（经济平等议
程Agenda Ekonomi Saksama）
消除贫穷率。在提高公众拥有正
确的废料管理和减少塑料的意
识上，征收塑料袋收费只是一个
小起步。之后，我们在2017年制定
了“每日无免费塑料袋”指南。”

1

2

3
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还能环保

放眼2020年创40％或更高再循环率
曹观友说：“槟城也将透过严格执行环保
教育和执法，确保垃圾源头分类（Waste 
Segregation at Source，WSAS）的成功。只
有通过成功落实垃圾源头分类，在2020年以
40％或更高的再循环率，才能确保槟城在未
来60年内不会有焚化炉。”
“在落实垃圾源头分类政策时，我们意识到缺
乏废料处理和回收设施。在绿色经济下，废料
行业可以创造数千个新高价值工作机会。我们
希望能与联邦政府更紧密地合作，通过改善
固体废料管理、垃圾收集系统、回收和处理设
施以及公共清洁工作，将槟城和马来西亚垃
圾源头分类政策提升至更高的水平。只有在废
料和可回收物得到妥当的处理且不再把可回
收物送往垃圾土埋场的情况下，才能实现提
高州内和国家再循环率的目标。我们希望联邦
政府将探究全国性污染者自付政策，并施加
生产商对产品生命周期管理，以减少在报废时
的环境影响。我希望通过联邦政府的协力合
作，槟城能够利用新技术和领域迎接绿色增
长。”
“最近推介的“希望之桥”让我们向低碳和脚
车友善州属更迈进一步。我们也已完成槟州交
通大蓝图，通过低碳交通改善连接性，并计划
完成涵盖350公里（槟岛179公里，威省171公
里）的脚车道大蓝图。”

槟全马唯一不开发森林保护区
曹观友表示：“我们从未允许开发永久森林保护区，槟城是全
马唯一一方寸土地也没有被采纳的州属，我们为此感到自豪。
自2008年以来，我们种植了超过27万1千棵新树。我们不会违背
保护和保存永久森林保护区的承诺。我们正向联合国教科文组
织之“人与生物圈计划”（MAB）提出申请，将升旗山纳为联合国
教科文组织生物圈保护区。乌鲁慕达森林保护区成为北马区重
要的集水区，提供超过80％的槟城日常干净用水，如果再不采
取行动遏止森林砍伐率，将在12年内完全被砍伐。”

槟绿色议程策略
针对全球气候变化问题及永续
发展范式转移的逐步演变，
槟州绿色议程（Penang Green 
Agenda）基于以下的共同愿景
制定一致的框架与策略：
*槟城冀望于2030年成为全
马最绿意州属，由绿色经济驱
动、采纳公共、私人、人民及专
才的4P合作伙伴关系创新治
理及可持续发展主导的发展议
程。
*槟城于2050年将成为一个高
收入、关爱、具包容性、低碳和
有韧性的州属，强调其人民和
环境的完整性，包括增强和恢
复其丰富的文化和自然生态系
统。
在今年的改革中，我们呼吁政
府、工业界、社区和每个人携手
探索可持续性替代方案、优先
考虑改善我们环境、经济和社
会的长远政策、措施和解决方
案。让我们共同努力，努力将槟
州推上另一个更高峰，让槟州
不仅仅是经济增长方面出色，
也可以成为全马最绿色的州
属！

4

5

6

1■水沟旁最多垃圾，参与者
需小心翼翼收拾。
2■“慢跑捡垃圾”捡到蛮多
垃圾，让环境恢复干净。右三
为曹观友，左起尤端祥、邓晓
璇、方美铼、阿菲夫、右起王
丽丽、罗查里。
3■“慢跑捡垃圾”可运动又
促进环保，好处多多。
4■一家大小齐心合力捡垃
圾，精神可嘉。
5■看，我们收获多“丰富”。
6■参与者细心的把垃圾捡
起。
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吁贩商勿自扫门前雪
曹观友不要“一流设施三流管理”
槟州首席部长曹观友说，槟州政府会继续贯彻以民为本政策，未来5年会关注及提升州内的巴刹，让人民享有生活便利，

同时希望贩商加强同理心，勿抱着“自扫门前雪”的心态，应该要携手合作，把这个属于大家的空间打造得更好。

曹观友表示，州政府会致力把巴刹打造成干净、绿化及安全的地方，小贩
有生意可做，民众也拥有购物及用餐的好去处，不过始终需要贩商的合
作，才能更好。
曹观友是巡视浮罗山背市政厅巴刹后，向媒体这么说。
“今天的行程是我要求市政厅安排的，主要是观察这里的基本设施，以及
聆听贩商及民众的意见。接下来我也会到其他巴刹巡视，以了解大家的需
求。”
“浮罗山背市政厅巴刹才有11年历史，称不上久，基本设备也还好。不过，
我本身也是浮罗山背居民，时常会到这个巴刹购物或用餐，站在顾客的角
度，我觉得维修和管理方面还有待改善。”
“贩商不应抱着自扫门前雪的心态，反而应该无私的维护这个属于大家的
地方，我们不希望看到一流的设施却有三流的管理。”
“我希望贩商组织可以和市政厅合作，起带头作用，加强大家的思维及改
善管理。”

木雕艺术品即将展出
另一方面，浮罗国际艺术村艺术总监陈首铨说，他将与15名国内外艺术家
联手通过木雕创作，为去年11月水灾中不堪倒下的老树重新注入新生命，
让其成为公共艺术品。
曹观友说，这些艺术家分别来自本地、英国、澳洲、韩国、中国、印度、约
旦、意大利等国家，全属义务创作。他们将联手在槟岛多地，包括槟岛市政
厅公园、浮罗国际艺术村、浮罗山背巴刹等，设立逾20个木雕艺术品，而每
个作品需耗时约1个月完成。
至于在浮罗山背巴刹的木雕则被命名为“风雨无阻”（Stand Still），高
度不超过3米，并在加入不锈钢、陶等材料，让它成为一个精美的木雕艺术
品。
出席者尚有公正党浮罗勿洞候任州议员莫哈末托、土团党直落巴巷候任州
议员祖基菲里、槟岛市议员魏祥敬、吴俊强及陈伟俊等。

■曹观友、尤端祥、祖基菲里、
陈首铨、艺术爱好者陈楚淮、莫
哈末托等人为木雕创作“风雨无
阻”主持推介。

扩建麦隆路沟渠
减缓水灾问题

为减缓柑仔园麦隆路（Jalan Makloom）的水灾问题，槟岛
市政厅正把该区100米长沟渠，从现有的1米宽，扩建至1.8米
宽，并挖深至1.05米高，并增建水泵房，工程费用为29万874令
吉60仙。
柑仔园区候任州议员佳日星说，有关工程已在今年4月动工，预
计今年10月完工。
也是槟州地方政府、房屋、城市及乡村规划委员会主席的他，
日前在槟州公共工程、基本设施及治水工程委员会主席再里
尔及日落洞区候任国会议员雷尔陪同下，巡视有关工程。
再里尔指出，槟威两地尚有许多治水计划在进行中，当中包括
州政府拨款资助的8项重点治水计划，涉及款项高达1亿5000
万令吉。此外，州政府每年从发展商排水献金拨出2000万令
吉，进行各项小型的治水工程，以降低水灾发生率。
针对双溪槟榔治水计划，他希望可在不久的将来接获联邦政
府的好消息，以解决槟岛水灾问题。

■佳日星（右起）、再里
尔和雷尔巡视麦隆路沟
渠扩建和挖深工程。
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市厅申请收购土地
扩大霹雳路与日落洞路回转路段

峇都兰樟候任州议员王耶宗说，槟岛市政厅将依据1976年地方政府法令第82条文，申请收购霹雳路与日落洞路的Lot 647和648号土地，
摧毁两个地段上的7间荒置建筑物，以便更完善的扩大该回转路段，让重型交通工具，如罗里及巴士方便在该路段行驶。

王耶宗指出，Lot 647和648号两个地
段占地5880平方尺，当局估计以273万
令吉收购该土地。
“该两个地段上的7间建筑物早前因
火患被烧毁后，已遭废置多时而变危
楼。我们预计待所有程序完成后，该回
转路段便能在一年后建设。”
王耶宗是在槟岛市议员张君仪及道路
工程师再努丁的陪同下，召开新闻发布
会。
他说，槟岛市政厅于2014年已在霹雳路
与日落洞路实施单行道，并让轻型交通
工具在该处回转。
“为了方便各类型的交通工具行驶，槟
岛东北县土地局将着手处理收购土地
事宜，我们将摧毁两个地段上的废置
危楼，打造更宽阔的回转路段。”

■王耶宗向记者出示土地结构图，希望道路扩建计划早
日完成。

■霹雳路与日落洞路的Lot 647和648号两
个地段上的7间荒置建筑物，将被摧毁以打
造更宽阔的回转路段。

黄顺祥服务队等安排义剪
亚依淡居民理发迎开斋节

三造合作，社区有福；槟城亚依淡逾百居民在义剪活动
受惠，在理发师巧手下，剪个清爽发型迎接开斋节。
亚依淡区州议员黄顺祥，是与天德园社委会与其服务中
心团队，配合Hair Story发廊逾30名理发师，拉大队
到当地玫瑰园民众会堂，为当地人义剪理发。
黄顺祥指出，有关义剪活动其实早在去年开始定期举
行，至今已经第4次举办，他希望未来这项活动可以持
续下去，每3到4个月举行一次义剪，让当地人受惠。
“前3次义剪都获得良好的回响，3次活动共服务了457
人，他们多是来自当地的居民，免费剪头发能够减轻他
们一些负担。”

他是在义剪活动上，被询及有关活动详情时，这么指
出。
他补充，活动时间是从上午9点到上午11时30分，只要
在上述时段到场的民众，主办单位都会做出安排。
此外，为了让活动真正惠及各阶层和各族人民，他透
露，主办方也特设一个遮棚角落，让马来同胞也能无顾
忌地到场参与义剪。
他强调，社委会是州政府与人民的桥梁，因此，他已经
和其选区属下的7个社委会商谈，以便能够在各自区域
举办不同的社区活动，深入基层服务人民。

■黄顺祥（左四）与
各单位代表合影。

■理发师为老伯伯剪个新头
过开斋节。
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全马最夯最大型
槟城动漫祭7月7日/8日强势登场

全马最夯最大型的“2018年槟城动漫祭——夏日天堂”强势登场，动漫迷们一起到槟城来狂欢吧！

这场动漫盛宴，将于7月7日及8日一连两天，在槟城国际会展中心（SPICE）
盛大举行，活动包含了动漫、漫画、音乐、角色扮演、游戏及国际知名的流行
文化艺人等，预计将会吸引来自国内外高达6万名来自国内外的动漫迷一起
共襄盛举。

杨顺兴：今年可吸引更多人
掌管旅游发展、文物、文化及艺术委员会的槟州行政议员杨顺兴指出，动漫
祭在槟城已经进入第五年，续去年获得巨大成功，既4万2000名漫迷聚集
一堂后，当局今年充满信心，借着这项来自日本并风靡全球的次文化，吸引
更多人来到槟城旅游及参与有关盛会。
他说，槟城与日本一直以来关系深厚，州内除了有逾3000名日籍人士常住
外，日本更是槟城的重要投资伙伴，其投资额更名列三甲之内。
“槟城一直以来举办各种文化活动，也包含了推广日本主流文化，如每年的
盆舞节（Bon Odori）和索朗节（Yosakoi）等，动漫祭则是日本的流行文
化，也是时下年轻人所喜欢的其中一项活动，预计将能吸引更多来自东南亚
的旅客，到来槟城。”

他是在宣布槟城动漫祭举办日期的记者会上，这么指出。
有关活动负责人之一的许文和透露，动漫祭当然少不了重头戏之一的动漫
歌曲演唱会，四支来自日本知名的动漫顶级歌手和乐团将受邀到场举行演
唱会。另外也邀来在国内外动漫角色扮演者中赫赫有名者参与其盛。
“这部分活动，以套票（130令吉）与门票（20令吉）方式进入，20令吉的门
票能够让动漫迷进入除了演唱会之外的室内展览和舞台，如展览区、创作
者中心和食物区；至于套票则包含了演唱会门票等，让动漫迷能够近距离
接触心目中的偶像和动漫界的大咖。”
另一方面，主办单位也在这里布置了迷宫让与会者玩乐，现场也有乐队、户
外大型电影播放会、寄语角落、专业烟花表演和各种有趣的活动， 让与会
者感受动漫祭的浓烈气氛，让人惊喜的是，这部分精彩纷呈的节目，主办
单位将免费开放予大众。
日本驻槟总领事鹿屋真一郎说，槟城对日本文化大力推广证明了双方牢固
的友好关系，而这项全马最大型的流行文化活动，更塑造了一个平台，让国
内外的动漫迷们聚集一堂，感受来自这项文化的魅力。

■“ 2 0 18 年 槟 城 动 漫
祭——夏日天堂”海报。

■杨顺兴（右二）、黄茁原（右
一）、鹿屋真一郎（左二）、许文
和及角色扮演者推介动漫祭。

首长杯篮球赛开幕
孙意志:5国18队切磋提升球技

第4届槟州首长杯16岁以下国际篮球锦标赛日前开幕，5国18支队伍同
场竞技争杯。
槟州青年及体育委员会的行政议员孙意志行政议员主持开幕时指出，
这项活动除了国内学校和球会参与外，来自澳洲、印尼、汶莱及菲律宾
的球队也报名参加，让大家有机会通过此平台切磋及提升球技。
他也说，除了推广篮运外，举办类似的体育盛事也能间接让国外认识我
国，提高槟州在国际间的声誉，以达到通过运动推广州内旅游业的目
的。
槟州篮球总会会长拿督黄坤荣较早前也致辞。是项比赛在槟城韩江室
内体育馆举行，6月17日至23日，比赛共分男女组别，其中男子组14队，
女子组4队。

■槟州首长杯16岁以
下国际篮球锦标赛开
幕参与者全体合影。
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据武吉丁雅居民需求定政策
魏晓隆实事求是

希盟公正党武吉丁雅州席候任州议员魏晓隆表示，
他会在未来的五年里专注于其选区内的教育、卫生保健、就业机会、生态旅游等领域，

以惠及武吉丁雅区各阶层居民的需求，他也说不会开空头支票，会实事求是。

报导■黄文慧

现年46岁的魏晓隆，毕业自英国大学法律系，是土生土长的槟城人，小时
家住青草巷，后来才全家搬至花地园。他是一名律师，在威南县及槟岛两地
都有其法律事务所。
他是在接受《珍珠快讯》专访时，如是表示。
他说，目前他仍需要时间更深入的了解武吉丁雅的结构、所在问题等，与当
地基层慢慢地建立良好关系，这样他才能配合当地的需求，制定利于各阶
层居民的政策。
“我需要时间与各政府机构、选民及走访选区内的每个角落，才能真正的
做出改善或提升当地居民生活的良策。”
他认为，身为政治人物不能随口开出空头支票，一切良策都必须经过深思
熟虑及与相关单位认真探讨后，才能向选民作出宣布。

出生政治世家
值得一提的是，出生于政治世家的魏晓隆，对政治、维护人权等事务一点
都不陌生。其父亲是行动党前槟州副主席魏福星, 也是一名资深律师，舅
舅则是前槟州首长丹斯里许子根博士。在父亲的耳濡目染下，自己也自然而
然地爱上能为百姓伸张正义的法律及政治事务。
魏氏是前亚罗士打国会议员，曾于2008及2013年全国大选两度出战亚罗士
打国席，两次都遇上马华部长丹斯里曹智雄，首战以184张多数票败阵，次
战则以1873多数票当选。

从亚罗士打转战槟城
从吉打转战槟州武吉丁雅，这对他来说是人生的另一道旅程。尽管如此，
这位处事淡定及作风低调的州议员了解，他在未来将会面对一连串的挑战, 
但他勇于接受挑战，也乐于为公正党贡献，致力以专业的角度, 提供切实
的服务予当地居民。
除了政治及法律事务，家人就是他的一切。这位外表硬朗的政治家，在谈
起家中的一对可爱子女，其眉宇间流露出温暖的神情，就好像一位慈父
般，无论在工作上遇到再艰辛的事情，只要回到家中见到孩子们，一切扰人
的事务就能迎刃而解。

私人时间交给家庭
“我很重视我的家人，尤其是我的一对子女, 大儿子今年12岁，小女儿今
年则将迈入8岁。我忙于工作后，较倾向于拥有更多的私人时间陪伴我的孩
子，毕竟孩子们在成长的阶段，需要家长更多的关怀。”
由于忙于紧奏的政治事务，魏氏说，他热爱的马拉松短跑运动已搁置好一
段时间。无论如何，他在日后会抽出一些时间来进行自己喜爱的运动，让自
己更有魄力面对繁重的事务。

魏晓隆服务中心
电话：04–507 5001
地址：93,Lorong Bayu Mutiara 4, 
      Taman Bayu Mutiara, 
      14000 Bukit Mertajam

1 2

3 4

1■魏氏较早前，巡视其选区
内受闪电水灾影响的区域。
他谓，水灾及交通堵塞都是
困扰当地居民的问题，他会
设法与相关单位进一步探讨
解决方案。
2■魏晓隆说，其选区的结构
相当特别，有不少的马来甘
榜、华人新村、花园住宅等，
马来甘榜内的美丽景色，更
叫他赏心悦目。
3■魏晓隆指身为政治人物
不能随口开出空头支票，一
切良策都必须经过深思熟虑
及与相关单位认真探讨后，
才能向选民作出宣布。
4■魏晓隆位于武吉丁雅选
区的服务中心外观。
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打造更安全道路
州政府致力降低车祸死亡率

槟州首席部长曹观友说，槟州政府致力通过2015年推介的《2014至2020年槟州道路安全策略蓝图》，
打造更安全的道路，让车祸率及死亡率逐年降低10%，并在2020年时把死亡人数减半。

曹观友透露，州政府较早前面对了不少的阻力，如无法取得马来西亚理科大
学于三四年前展开的道路安全研究报告，甚至也无法提供建设性的方案给
该单位。
“我相信，中央政权轮替后，希望联盟政府将更有效推动道路安全，防范交
通事故的措施。”他是在南北大道柔府收费站，主持槟州道路安全局的“开
斋佳节道路安全运动”推介礼时，如是表示。
他指出，往往都是驾驶者的态度而导致交通事故的发生，譬如开车期间使
用手机及打瞌睡是两大主要因素，其他原因如路况不安全、道路工程结构
问题也会造成车祸。
出席的尚有槟州第二副首长拉玛沙米、槟岛市长尤端祥、槟州副秘书莫哈
末法拉兹、威省市政局主席罗查理、槟州道路安全局主任土卡、武吉淡汶
区候任州议员吴俊益、爪夷区候任州议员方美铼、双溪峇甲区候任州议员
阿玛、威省市议员王育璇、陈治中、陈宗兴、罗伟鹏等人。

■罗查理（左3起）、曹观友、拉玛沙米、方美铼、吴俊益及阿玛等，为
槟州道路安全局的“开斋佳节道路安全运动”主持推介礼。

4机构汇报工作概要
首长赞过去10年推动各领域

槟州政府旗下的数个单位在光大5楼向槟州首长曹观友与一众州议员汇报
他们的工作概要及行政方针。首长在会上赞扬参与汇报会的投资槟城、升
旗山机构、槟州绿色机构及槟城青年发展机构在这10年来努力协助槟州希
盟政府推动经济、旅游、环保及青年发展方面的事务，并交出了不俗的成
绩。
他希望透过该汇报会，能让人民代议士更了解槟州政府单位的运作，助他
们开启视野，与州政府一起前进。
投资槟城总执行长拿督吕丽莲在会上表示，槟州拥有充足的人力、现代化
运输及完善供应链，这些都是外资考量进驻槟州的优势。
她指出，目前对槟州投资最多的前3个国家是美国、日本及德国，她相信以
槟州稳定的经济潜能，可在未来吸引更多的外国投资商入驻槟城。
此外，她也提及，威省峇都加湾规划周全，料将在不久后成为高科技工业区
枢纽。

接着，升旗山机构总经理石礼兴列出该单位在2017年的数项成就，当中就
包括了推动升旗山为禁烟区、迅速恢复因去年暴风雨而造成的建设破坏、
减少缆车故障等。
他要把升旗山赋予新的生命力，打造成更清洁、绿意及安全的生态旅游景
点，以吸引更多国内外游客前来观光。
随后，槟州绿色机构总经理邓晓璇透露，该机构在槟州提倡了一系列环保
措施如无免费塑胶袋、禁保丽龙餐盒、为绿色建筑提供奖励、设置脚车
道、落实垃圾源头分类政策等。
该机构也在多个住宅区、工业区、学校等举办了多场环保分享会及各式活
动，以提升国人对于垃圾源头分类的认知。
她放眼槟州在2020年前可达至高达50%的再循环率，并促槟民配合州政府
把槟州打造成第一绿洲。
另外，槟城青年发展机构首席执行员丁国亮也在会上分享该机构在过去的
成就及未来发展趋势。

■ 4 机 构 汇
报 工 作 概
要，获 得 首
长给赞。

■ 升旗山机 构总
经 理石礼 兴汇报
2017年的数项成
就。
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与房长会面收获丰
佳日星：槟房事搁置问题解决一半

槟州房屋发展委员会主席佳日星透露，他日前与房屋部长祖莱达会面商议槟城的房屋事务，
短短两小时的面谈，已解决一半过去5年遭国阵联邦政府冷待及搁置的事项。

佳日星说，他与祖莱达亦已达成共识，将优先处理槟城获前朝批准的联邦
政府房屋计划，分别是在峇都丁宜、武吉牛汝莪关税局村和峇东埔的房屋
计划，涉及约5000个单位。
他也对希望联盟联邦政府欲废除一马房屋品牌的决定表示欢迎，并建议
或可易名为大马希望房屋计划。此外，他认为一马维修基金的名字亦已不
合时宜，应该重新命名。
询及前首相纳吉曾在2013年4月指将在槟城亚逸布爹、亚依淡和垄尾兴建
9999间一马房屋的承诺是否会被兑现时，佳日星指那是属于纳吉的假承
诺。
他是在今天出席于亚依淡新市镇4B座举办的新闻发布会时，如是说。

他在会上宣布，州政府日前批准了“80:20组屋基设维修基金”的3个申
请，分别是耗资19万令吉为垄尾区亚依淡新市镇4B座和4E座提升2架电
梯、耗资13万7800令吉为Desa Permata Turquoise 5座提升2架电梯、及
耗资27万2314令吉为青草巷Greenlane Heights E1座提升3架电梯。
他说，自州政府推介“80:20组屋基设维修基金”以来，所接获的150个申
请皆获得批准，共涉及243个项目，涉及款项为2240万令吉。
获批申请所进行的243个项目，当中的143个项目为替换或提升电梯、67个
替换水槽及提升水管、13个替换或提升天花板、9个油漆、2个维修路面、4
个围墙、3个修复裂缝、1个楼梯栏杆和1个因遭暴风雨导致损毁的特别批
准工程。
出席者包括武吉牛汝莪区国会议员蓝卡巴星、槟州行政议员兼垄尾区州议
员杨顺兴和斯里德里玛区州议员瑟丽娜。

■佳日星、蓝卡巴星、杨
顺兴、瑟丽娜等在提升
工程完工仪式上合影。

■基本设施获
得 提升，居民
拍手赞好。

槟州文艺发展永续经营
杨顺兴欢迎年轻人提意见

杨耀霞个人艺术展开幕

掌管槟州旅游发展、文化及古迹行政议员杨顺兴欢迎更多年轻人对州内的
文化艺术发展提出意见和想法，以便发展州内的人文素质。
他说，槟州著名的不仅是古迹和美食等实物，州内的多元文化和艺术氛围
也是吸引游客到访的要素，而要取得永续发展，来自年轻人的想法必不可
少。
“有想法的年轻人们，可以向我提出，甚至可以亲自来找我，和州政府讨论
如何把州内的文化艺术做得更好。”
他是在出席艺术工作者杨耀霞（Rebecca Yeoh），在槟城唐人厝咖啡馆设
立的个人社区艺术展览上，受邀致词时这么指出。
杨氏受访时指出，有关以"Write Your Heritage "为主题的展览，是希望
能够借此唤醒年轻人对槟州文化古迹的重视，并了解这座城市的历史。
詢及有关作品的完成过程，她透露，本身用了2个月时间，通过工作坊和拜
访学校等，收集来自年轻人们，通过文字描述对槟州建筑古迹的看法，再
将之投放在作品上，最终完成整个过程。
“我们时常能够接触到这些历史建筑，但年轻人们可能对此并没有太多
的共鸣，而在我们的课堂也缺乏这方面的资讯，所以我希望能够做一些东
西，让大家能够一起了解这座城市的美。”

■杨顺兴与杨耀
霞观看民众对古
迹的看法留言。



192018年6月16日—30日要闻

备战马运会
槟柔道选手向东学习

槟州4名柔道选手“向东学习”，为9月14日至22日在霹雳举行的大马运动会做最后准备，冀能斩获佳绩。

这4名柔道选手是陈泊浩、埃米尔（杨德明）、陈子宁及吕启民，他们将在教
练周丽茵带领下，前往日本两间以柔道闻名的大学，进行为期17天的训练
营。

孙意志促选手展现最佳状态
掌管青年及体育委员会的槟州行政议员孙意志指出，上述学员将在讲道馆
和早稻田大学两个地方进修，并在行程中，安排他们到日本数所学校与当
地学员进行交流。
“他们也有机会目睹当地高水准的柔道比赛，其中就包括全日本大学柔道
赛，观摩柔道发源地的技艺提升自己。”
他希望学员们在马运会能够展现出最好的状态，为自己争夺荣耀之余，也
让父母、教练甚至是州都为之而感到光荣。
同时，他也希望学员们能够成为柔道的未来之星，通过他们的成就，让柔道
在大马因此而成为热门运动选项之一。
他是在授旗仪式上，这么表示。出席者包括学员及教练，以及槟州体育理
事会总监陈德安。
陈德安对于槟州柔道选手们的自律及拼搏精神感到光荣，他相信学员们能
够在即将来临的赛会上，展现出自己最好的一面，迎战来自任何层面的对
手。
周丽茵说，四位选手年龄介于14至21岁，他们将在集训中接触不同的对
手，并以此磨砺自己的柔道技术，备战马运会之余，也为培养未来的柔道
精英做准备。

吕启民冀更上一层楼
学员之一的吕启民指出，他在2016年因为学校初成立柔道社，在兴趣驱使下
初步接触柔道，并在2017年和2018年全国性赛事中，皆斩获佳绩，分别在
自己的组别中囊括冠军及亚军宝座。
他希望能够借着集训的机会，让自己更进一步，在柔道一途中走得更远。

埃米尔减肥踏上柔道路
年龄最小的学员埃米尔指出，当初接触柔道是为了减肥，但也因此而培养
出浓厚兴趣。
他对于这次的行程充满兴奋，并期待能够与来自不同地方的对手切磋，以
他山之石来增强自己，让自己在未来更为强大。

国际青少年壁球公开赛
15国715选手参与角逐

槟州壁球协会将于6月26日至7月1日，在槟城妮歌大卫国际壁球中心举办“
槟州供水机构第16届国际青少年壁球公开赛”，届时来自海内外715名选手
参与角逐。
槟州壁球总会副会长兼组委会主席倪月尧在记者会上说，与往年一样，今
年比赛总奖金多达1万令吉；另外有470名本地选手及245名国外选手，皆比
去年增加17%。海外选手分别来自14国即中国、澳洲、香港、英国、印度、伊
朗、日本、韩国、澳门、比利时、巴基斯坦、新加坡、美国、卡塔尔及沙地阿
拉伯。
她表示，比赛依然分为10组，即19岁及以下、17岁以下、15岁以下、13岁以下
和11岁以下各设男子与女子组。其中，大马男队由19岁组的萧昱贤领衔，女
队则有阿兹曼姐妹助阵，女子19岁组有夺得英国赛17岁组冠军的姐姐艾法
携手陈苡温、黎汶如和马心怡等人参赛，妹妹艾拉则与龚嘉慧迎接17岁组
挑战。

获得亚洲壁联及世界壁联认可
第16届国际青少年壁球公开赛获得亚洲壁联(ASF)及世界壁联(WSF)认可，
在全球青年壁球赛事中属于第二级别(Tier II)，也是青年公开赛最高级
别的赛事之一，选手可累积不少排名积分。同时，大马选手若夺冠将获得联
昌银行赞助飞机票，参加明年1月举办的英国青少年公开赛。
其他出席者包括槟壁总会长拿督林中进、秘书朱国建、理事叶文辉、槟州
供水机构企业事务部主任李萱音。

■叶文辉、李萱音、倪
月尧、林中进及朱国建
在国际青少年壁球公开
赛记者会合影。

■孙意志（左三）授 旗予陈泊
浩、埃米尔（杨德明）、陈子宁、
吕启民、陈德安及周丽茵。
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槟首长媒体之夜
曹观友复古风高唱《上海滩》

槟州首席部长曹观友日前举办媒体之夜，更配合当晚的复古主题，
身穿浅蓝色上衣，配以红色领结和灰色吊带，高唱《上海滩》入场，引起全场欢呼。

曹观友在会上感谢
媒体过去的付出，
也希望晚会让众
人轻松交流。他更
戏称，为了配合是
晚主题，他特地向
浮罗池滑区候任州
议员李俊杰借来男
士于70年代必备
的男性吊带，引起
哄堂大笑。
出席的媒体代表皆
抓紧机会与曹观友
交流和自拍，场面
一片欢腾。
是次活动由曹观友
属下的新闻局负责
筹办，出席者包括
槟州行政议员彭文
宝、章瑛、孙意志
及杨顺兴。

1 2 3

4 5

6

7

8

1■一身复古装扮的媒体代表在台上走猫步，
以角逐最佳女服装奖。
2■曹观友首办媒体之夜，与所有媒体代表愉
快互动。
3■曹观友以一曲《上海滩》为媒体之夜揭开
序幕。
4■媒体代表赠送纪念品予曹观友。
5■曹观友摆出逗趣姿势拍照，谋杀了不少镁
光灯。
6■曹观友在颁发最佳男女服装奖后，与得奖
者随着音乐起舞。
7■彭文宝颁发幸运抽奖礼篮予当晚幸运儿。
8■孙意志（左4起）、曹观友与媒体代表们高
兴合影。
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	 பினாங்கு	 மாநில	 அரசு	
ப்வள்ளப்	 பிரசச்ன்ய	 �்ளய	
ப்தாடர்நது	 நி்வாரண	 திடடங்�்ள	
நமறப�ாணடு	 ்வரு்வது	 பினாங்கு	

வ்ள்ள நி்ாரண திட்டஙகள வ�ாடரந்து 
அைல்படுத�ப்படும் - வெகடிப்

மாநில	 அர்ச	 சமூ��ல	 மாநிலமா�	
பிரதிெலிககிறது.	 அண்மயில	 ஜாலான்	
பமகலும்	 ெகுதியில	 ஏறெடும்	 ப்வள்ள	
பிரசச்னககு	 தீர்வுக�ாண	 நமம்ொடடு	

ெணி�்ள	மாநில	அரசு	�டந்த	ஏப்ரல	
மா்தம்	 நமறப�ாணடது.	 அப்ெணி�்ள	
பொதுப்ெணி,	ெயன்ொடு	மறறும்	ப்வள்ள	
நி்வாரண	 ஆடசிககுழு	 உறுப்பினர்	
சாய்ரில	 கீர்	 பஜாஹாரி,உள்ளூராடசி,	
வீட்மப்பு	மறறும்	��ர்புற	&	கிராமப்புற	
நமம்ொடு	 திடடமிடல	 ஆடசிககுழு	
உறுப்பினர்	பஜகடிப்	சிங்	டிநயா	மறறும்	
பஜலுந்தாங்	 �ாடாளுமன்ற	 உறுப்பினர்	
ந�்தாஜி	 இராயர்	 ந�ரில	 பசன்று	
ொர்்்வயிடடனர்.	
	 �ால்வாய்	 குறுகிய	 அ்மப்பில	
இருப்ெ்தால	 அவ்்வடடாரததில	 ப்வள்ளம்	
ஏறெடு்வ்தா�வும்	 அ்த்ன	 நி்வர்ததி	
பசய்ய	 அக�ால்வா்ய	 விரிவுப்ெடுததி	
நமலும்	இன்னும்	ஆழமா�வும்	நமம்ொடடு	
ெணி�ள்	 நமறப�ாள்ளப்ெடடுள்ள்தா�	
ஆடசிககுழு	 உறிப்பினர்	 குறிப்பிடடார்.	
�ால்வாய்	 ்வடி்வ்மப்்ெ	 1.8	 மீடடர்	
நீளமா�வும்	1.05	மீடடர்	ஆழமாககு்வ்தால	
இவ்்வடடாரததில	ப்வள்ள	பிரசச்னககு	
தீர்வுக�ாண	 முடியும்	 என	 �ம்பிக்�	
ப்தரிவித்தார்	 திரு.பஜகடிப்.	 சுமார்	
ரிம290,000	 பொருடபசலவில	 இந்த	
ப்வள்ள	 நி்வாரண	 திடடம்	 அமலெடு்வது	
ொராடடககுரிய்தாகும்.	 இததிடடம்	
ஆறு	 மா்தங்�ள்	 ்த்வ்ணயில	 ்வருகின்ற	

�ாலான் பம்கலும் பவள்ை நிவாரை திட்தகத ஆடசி்ககுழு உறுப்பிைர்ைாை ப�்கடிப் சிங் 
டிமயா, சாயரில கீர ப�ாஹாரி மற்றும் �ா்ாளுமன்ற உறுப்பிைர ம�தாஜி இராயர ம�ரில பசன்று 

�ாரகவயிட்ைர. 

ஆகநடாெர்	 மா்தம்	 நி்ற்வ்டயும்	 என	
எதிர்ப்ொர்க�ப்ெடுகிறது.
	 'ப்வள்ள	 நி்வாரண	 திடடங்�ள்	
ப்தாடர்நது	 �டடம்	 �டடமா�	
அமலெடுத்தப்ெடும்',	 என	 பசய்தியாளர்	
சநதிப்பில	 ஆடசிககுழு	 உறுப்பினர்	
பஜகடிப்	 குறிப்பிடடார்.	 நமலும்,	
டதந்தா	 ப�ராமாட	 ப்தாகுதியிலும்	
ப்வள்ள	நி்வாரண	திடடங்�ள்	வி்ரவில	
அமலெடுத்தப்ெடும்	என	குறிப்பிடடார்.
	 மததிய	பசெராங்	பி்ற	மறறும்	
ப்தன்	 பசெராங்	 பி்றயிலும்	 எடடு	
பெரிய	 ப்வள்ள	 நி்வாரண	 திடடங்�்ள	
அமலெடுத்த	 மாநில	 அரசுககு	 ரிம150	
மிலலியன்	ந்த்்வப்ெடு்வ்தா�	ஆடசிககுழு	
உறுப்பினர்	 சாய்ரில	 குறிப்பிடடார்.	 மாக	
மணடின்	ப்வள்ள	நி்வாரண	திடடததிறகு	
மடடும்	 ரிம40	 மிலலியன்	 நிதி	
ந்த்்வப்ெடு்வ்தா�வும்	 இததிடடததின்	
மூலம்	அவ்்வடடார	மக�ள்	பெருமளவில	
�ன்்ம	 அ்ட்வர்	 என	 அ்வர்	 நமலும்	
�ம்பிக்�த	 ப்தரிவித்தார்.	 நமலும்,	
சுங்்�	 பினாங்	 ப்வள்ள	 நி்வாரண	
திடடம்	 மி�	 வி்ரவில	 ப்தாடங்�ப்ெடும்	
என	 பசய்தியாளர்�ளின்	 ந�ள்விககு	
இவ்்வாறு	 ெதிலளித்தார்	 ஆடசிககுழு	
உறுப்பினர்	சய்ரில.	

	 மாநில	 அரசு	 ெ்ழ்மயான	
பொது	 வீட்மப்பு	 திடடங்�ளின்	
ெராமரிப்புககு	 முககியதது்வம்	 அளிக�	
்த்வறியதில்ல	 என	 ெணடார்	
ஆயிர்	 ஈத்தாம்	 ொர்லிம்	 அடுககுமாடி	
குடியிருப்பின்	 புதிய	 மின்தூககி	
பொருத்தப்ெடட	நி�ழ்வில	பசய்தியாளர்	
சநதிப்பில	 அறிவித்தார்	 உள்ளூராடசி,	
வீட்மப்பு	மறறும்	��ர்புற	&	கிராமப்புற	
நமம்ொடு	 திடடமிடல	 ஆடசிககுழு	
உறுப்பினர்	பஜகடிப்	சிங்	டிநயா.	
	 ெணடார்	 ஆயிர்	 ஈத்தாம்	
அடுககுமாடி	 குடியிருப்பு	 சுமார்	 40	
ஆணடு�ள்	 ெழ்ம	 ்வாய்ந்த்தாகும்.
பொறுப்ெறற	 ஒரு	 சில	 ்தரப்பினரால	
அந்த	 அடுககுமாடி	 குடியிருப்பு	
ெழு்தாக�ப்ெடு்வ்்த	 ்வன்்மயா�	
சாடினார்	 ஆடசிககுழு	 உறுப்பினர்	
பஜகடிப்.	 ஆனால,	 மாநில	 அரசின்	
முயறசியில	 இம்மின்தூககி	
அவ்்வடடார	 குடியிருப்ொளர்�ளின்	
்வசதிக�ா�	 நமம்ொடடு	 ெணி�ள்	
வி்ரவில	 ப்தாடங்�ப்ெடும்	 என	
அவ்்வடுககுமாடி	 குடியிருப்்ெ	 ந�ரில	
பசன்று	 ொர்்்வயிடடப்	 பின்னர்	

 பு்ககிட குளும்ார �ா்ாளுமன்ற 
உறுப்பிைர ராம்்ர�ால சிங்.

வபாது வீடமைப்பு பராைரிப்பு திட்டஙகளுககு முன்னுரிமை ்ழஙகப்படும்

பசய்தியாளர்�ளிடம்	 இவ்்வாறு	
குறிப்பிடடார்.
	 ெணடார்	ஆயிர்	ஈத்தாம்	ொர்லிம்	
புநலாக	 '4பி'	 மறறும்	 '4இ'	 மூன்று	 மின்	
தூககி,	நடசா	பெர்மாத்தா	ப்தர்கு்வாய்ஸ	
புநலாக	'4பி'	மறறும்	'4இ'-இல	இரணடு	
மின்	தூககி,	�	படலிமா	கிரீன்பலணட	
்ஹடஸ	 புநலாக	 'இ1'-இல	 மூன்று	
மின்	 தூககி	 என	 பமாத்தமா�	 எடடு	
மின்	 தூககி�ள்	 பினாங்கு	 மாநில	
அரசால	 நமம்ெடுத்தப்ெடவுள்ளது.	
இ்்வ	 அ்னததும்	 ரிம	 600,114	
பொருடபசலவில	 நமம்ெடுத்தப்ெடும்	
என்ெது	குறிப்பிட்தக�்தாகும்.

	 பினாங்கு	 மாநில	 பொது	
வீட்மப்பு	 ெராமரிப்பு	 குழு	 இது்வ்ர	
150	 ெராமரிப்பு	 மறறும்	 நமம்ொடடு	
ெணி�ளுக�ான	 விணணப்ெங்�ளுககு	
ஒப்பு்தல	 ்வழங்கியுள்ளது.	 மின்	 தூககி	
ெழுதுப்ொர்த்தல,	 நீர்	 நிரப்பி,	 கூ்ர,	
சாயம்	 பூசு்தல,	 சா்ல	 ெராமரிப்பு	 என	
243	 விணணப்ெங்�ளுககு	 ரிம22.4	
மிலலியன்	 ஒதுக�ப்ெடடுள்ளது	
ொராடடககுரிய்தாகும்.
	 இ்தனி்டநய,	 அடுககுமாடி	
குடியிருப்ொளர்�ள்	 மின்	 தூககி�்ள	

ொது�ாப்புடன்	 ெயன்ெடுததுமாறு	
்வ்ரயூறுக�ப்ெடடுள்ளனர்.	 மூத்தக	
குடிமக�ள்,	 �ர்ப்பிணி�ள்,	 சிறிய்வர்	
என	அ்ன்வ்ரயும்	�ருததில	ப�ாணடு	
மின்	 தூககி்ய	 ெயன்ெடுததுமாறு	
ந�டடுகப�ாணடார்	 புககிட	 குளுந�ார்	
�ாடாளுமன்ற	 உறுப்பினர்	 ராம்�ர்ொல	
சிங்.	 இநநி�ழ்வில	 ஆடசிககுழு	
உறுப்பினர்	 இநயா	 சூன்	 இன்	 மறறும்	
�	 படலிமா	 சடடமன்ற	 உறுப்பினர்	
பசர்லினா	 அப்துல	 ரஷிட	 �லநது	
ப�ாணடனர்.

�ாரலிம் அடு்ககுமாடி குடியிருப்பு
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	 சுமார்	 130	 ்வருடங்�ளுககு	 முன்னர்,	
ம்ழக�ாடு�ளில	 ்வாழும்	 ்தா்வரங்�ளுககும்	
விலங்கினததிறகும்	வீடா�	அ்மந்தது	பினாங்கு	ப�ாடி	
ம்ல.	 அதுமடடுமலலாமல,	 முற�ாலததில,	பிரிடடிஸ	
அதி�ாரி�ள்	 ்தாழ்நிலப்	 பிரந்தசங்�ளின்	 ப்வப்ெ	
நி்ல்யத	 ்தவிர்க�	 விடுமு்றக	 �ாலங்�்ள	
ப�ாடிம்லயில	�ழிப்ெர்	என	்வரலாறுக	கூறுகிறது.	
	 மு்தல	மு்றயா�	பினாங்கு	ப�ாடிம்ல	விழா	
2018	 எதிர்்வரும்	 ஜு்ல	 21-ஆம்	 தி�தி	 ப்தாடங்கி	
29	-ஆம்	தி�தி	்வ்ர	�்டப்பெறவுள்ள்தா�	பினாங்கு	
மாநில	மு்தல்வர்	நம்தகு	சாவ்	ப�ான்	யாவ்	அண்மயில	
நி�ழ்ந்த	பசய்தியாளர்	சநதிப்பில	அறிவித்தார்.
	 ம்லப்ெகுதி	 ்வரலாறு,	 சுறறுசசூழல	 மறறும்	
ெணொடடு	 ொரம்ெரிய	 மதிப்பு�்ள	 மறக�ாமல	
நெணிக�ாக�	 ந்வணடும்	 என்ெந்த	 இகப�ாடிம்ல	
விழாவின்	முககிய	ந�ாக�மாகும்.	இ்தன்	மூலம்,பொது	
மக�ள்	 இயற்�்ய	 �ண	 குளிரப்	 ொர்தது	
்வரலாற்ற	 உணர	 ஒரு	 ்வாய்ப்ொ�	 அ்மயும்	 என	
எதிர்ொர்க�ப்ெடுகிறது.
	 ப�ாடிம்ல	 பு்�ப்ெடக	 �ண�ாடசி,	
ம்ழக�ாடு	ஆய்வு,	உள்ளூர்	இ்ச	மறறும்	ொரம்ெரிய	
�டன	 நி�ழ்வு,	 ொரம்ெரிய	 இ்சக	 �ருவி�ளின்	
நி�ழ்வு	 என	 பசவிககும்	 �ரங்�ளுககும்	 பமருகூடடும்	
அளவிறகு	ெல	நி�ழ்வு�ள்	ஏறொடுச	பசய்யப்ெடடுள்ளன.	
பொது	 மக�ள்	 ்தத்தம்	 விருப்ெததிறகிணங்�	 ஏறொடுச	
பசய்யப்ெடட	 நி�ழ்வில	 �லநதுச	 சிறப்பிக�லாம்.	

மாநில முதலவர மமதகு சாவ் ப்ான் யாவ், அரசியல தகலவர்ள் மற்றும் பிைாங்கு ப்ாடிமகல 
அதி்ாரி்ள் ப்ாடிமகல விழா 2018  இன் பிரச்சூரதகத்க ்ாண்பி்ககின்றைர.

பிைாஙகு வகாடிைமல விழா 2018

இ்்வ	அ்னததும்,ொர்்்வயாளர்�ள்	இயற்�்ய	இரசிப்ெ்தறகு	அ்தன்	ொரம்ெரியத்்த	அறி்வ்தறகு	ொ்்தயாய்	
அ்மயும்	எனவும்	சாவ்	அ்வர்�ள்	எடுதது்ரத்தார்.
	 மு்தன்	 மு்றயா�	 ஏறொடுச	 பசய்யப்ெடடுள்ள	 ப�ாடிம்ல	 விழா	 2018,	 இம்மாதிரியான	 சுறறுலாத	
திடடங்�ளுககு	 ஊநதுந�ாளா�	 அ்மநது	 எதிர்்வரும்	 �ாலங்�ளில	 சுறறுப்ெயணி�்ள	 ஈர்ககும்	 ்வணணமா�	
அ்மயவும்	என	எதிர்ப்ொர்க�ெடுகிறது.
	 நமலும்,	 எதிர்்வரும்	 ஆ�ஸட	 12-ஆம்	 தி�தியன்று	 ம்லநயறும்	 ச்வால	 2018	 நொடடியும்	
இடம்பெறவுள்ள்தா�வும்	அதில	ெங்ந�ற�	பொதுமக�ள்	அ்ழக�ப்ெடுகின்றனர்.	

	 ஜார்்ஜடவுன்	உல�ப்	ொரம்ெரியத	
்தளததின்	 அ்டயாளங்�ள்,	 �லாசசாரம்	
மறறும்	 ெ்டப்பு�ளும்	 �ண�ாடசிககு	
்்வக�ப்ெடடுள்ளன.	 'அழகு	 மறறும்	
அசா்தாரண	 �ண�ாடசி'	 என்ெந்த	
இக�ண�ாடசியின்	 �ரு்வாகும்.	
யுபனஸந�ா		உல�ப்	ொரம்ெரியத	்தளததின்	
10-்வது	 ஆணடு	 நி்ற்்வ	 முன்னிடடு	
இக�ண�ாடசி	 பொது	 மக�ளுக�ா�	
ஏறொடுச	பசய்யப்ெடடுள்ளது.
	 இறந்த	 �ாலம்,	 நி�ழ்�ாலம்	  இஸ்லாமியர்ளின் �ாரம்�ரிய உக்

ஜார்ஜ்டவுன் உலகப் பாரமபரியத் தளக் கணகாட்சி

மறறும்	 எதிர்�ாலத்்தப்	 பிரதிநிதிககும்	
்வ்�யில	 இக�ண�ாடசி	 மூன்று	
முககியப்	 பிரிவு�ளா�	 �்டப்பெற	
உள்ளது.	 இ்தன்	 மூலம்,	 ஜார்்ஜடவுன்	
உல�ப்	 ொரம்ெரியத	 ்தளக	 �ண�ாடசி	
ொர்்்வயாளர்�ளி்டநய	ஓர்	உணர்்்வ	
உரு்வாககு்வந்தாடு,	 ஜார்்ஜடவுன்	
�லாசசாரப்	 ொரம்ெரியத்்தப்	
ொதுக�ாப்ெதில	ெங்கு	்வகிககும்	என்ெது	
ப்வள்ளி்டம்ல.
	 பினாங்கு	 மாநில	 மு்தல்வர்	

நம்தகு	சாவ்	ப�ான்	யாவ்,	ஜார்்ஜடவுன்	
உல�ப்	 ொரம்ெரியத	 ்தளததின்	
�ண�ாடசி்ய	 அதி�ாரப்பூர்்வமா�க	
�டந்த	 ஜுன்	 14-ஆம்	 தி�தியன்று	
ப்தாடககி	்்வத்தார்.	�ாம்	அ்ன்வரும்	
�ம்	 உரி்ம	 ��ரமாகிய	 ஜார்்ஜடவுன்-ஐ	
ெறறிய	்வரலாறறு	அறி்்வயும்	புரி்த்லயும்	
நமம்ெடுததிக	ப�ாள்ள	ந்வணடும்.	இதுப்	
நொன்ற	 புரி்தலின்	 மூலநம	 �ம்மு்டய	
�லாசசாரத்்த	 ்வளர்தது	 அடுத்த	
்த்லமு்றககு	 ொது�ாதது	 ்்வக�வும்	
முடியும்	என்றார்	மாநில	மு்தல்வர்.
	 ஜார்்ஜடவுன்	மரபு்வழி	நி்லயின்	
ப்தாடக�ததிலிருநது,	இந��ரம்	பெரிய	
மக�ள்	 ப்தா்�யுடன்	 ெலந்வறு	 இன	
மறறும்	�லாசசார	ப�ாணட		��ரமா�	
ெரிமானம்	 பெறறது.	 அநந�ரததில.
பொருட�ளின்	 ெரிமாறறங்�ள்	
மடடுமலலாது	 �ருதது�ள்,	 மரபு�ள்,	
சு்்வ�ள்	 மறறும்	 ஒலி�ள்	 என	 ெல	
ெரிமாறறங்�ளும்	ஏறெடடது.
	 நமலும்,	 ஜார்்ஜடவுன்	 உல�ப்	
ொரம்ெரியத	 ்தளம்	 �ம்	 அ்ன்வரின்	
ஆதி�ால	 உரி்ம	 எனவும்	 சாவ்	
்வலியுறுததினார்.இம்மாதிரியான,உல�ப்	
ொரம்ெரியத	 ்தளங்�்ளப்	 ொது�ாக�	
மறறும்	 நமநலாங்கி	 ்வளர்க�	
நி்லயான	 நமலாண்ம,பொறுப்புக�ள்	

ெகிர்வு,	 அர்ப்ெணிப்பு,	 கூர்்மயான	
அணுகுமு்ற�ள்	 என	 �ாம்	 கூடடா�	
உ்ழக�	 ந்வணடும்	 எனவும்	 மாநில	
மு்தல்வர்	அ்ன்வரிடமும்	ந�ாரினார்.	
	 ப்தாடர்நது,	 பொது	 மக�ளின்	
ொர்்்வககு	இக�ண�ாடசிய�ம்,	�ா்ல	
11	 மணித	 ப்தாடங்கி	 இரவு	 7	 மணி	
்வ்ர	 திங்�டகிழ்ம்யத	 ்தவிர்தது	
மறற	அ்னதது	தினமும்	�ாடசிக�ா�த	
திறக�ப்ெடும்	என	அறிவிக�ப்ெடடது.

�ாரகவ்ககு கவ்க்ப்�டடிருநத �ழங்்ாலதது நீர நிரப்பி
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	 வீட்மப்பு	 நமம்ொடடு	 சடடம்	 �ணடிப்ொ�	
திருததிய்மக�	ந்வணடும்.	ஏபனன்றால	மலிவு	வி்ல	
மறறும்	 �டுத்தர	 மலிவு	 வி்ல	 வீடு�்ள	 மூன்றாம்	
்தரப்பினருககு	 ்வாட்�த	 ்தர	 அனுமதிக�க	 கூடாது	
என்று	 உள்ளூராடசி,வீட்மப்பு	 மறறும்	 ��ர்புற	
&	 கிராமப்புற	 நமம்ொடு	 திடடமிடல	 ஆடசிககுழு	
உறுப்பினரான	 பஜகடிப்	 சிங்	 டிநயா	 ஜுன்	 10-
ஆம்	 தி�தி	 ப�ாம்்தாரில	 �டநந்தறிய	 பசய்தியாளர்	
சநதிப்பின்	நொது	கூறினார்.
	 ்வாங்�ப்ெடும்	 வீடு�ள்,	 வீடடின்	
உரி்மயாளர்�ளுகந�	 குடியிருக�	 பசாந்தமான்்வ;	
மாறா�	 ப்வளி�ாடட்வர்�ள்	 மடடுமின்றி	 உள்�ாடடு	
்தரப்பினருககுக	 கூட	 ்வாட்�ககு	 அனுமதித	
்தரககூடாது	 என	 ஆடசிககுழு	 உறுப்பினர்	 	 பஜகடிப்	
எசசரித்தார்.
	 ஆனால,	 அண்மச	 சம்ெ்வங்�்ளப்	
ொர்க்�யில	அதி�	எணணிக்�யிலான	மலிவு	வி்ல	
மறறும்	�டுத்தர	மலிவு	வி்ல	வீடு�ள்	பிறருககு	்வாட்�	
விடட	்வணணம்	உள்ளது.	இப்பிரசச்ன�்ளபயாடடி	
சடட	 அடிப்ெ்டயில	 ொர்்�யில,	 �ணடிப்ொ�	 வீடுத	

மலிவு மற்றும நடுத்தர மலிவு விலல வீடுகளின் வா்டலகப் பிரச்சலைகலளக் 
லகயாள ்சட்்டத்லத திருத்தியலமக்க வவணடும - ஜஜக்டிப்

உள்ளூராடசி, வீ்கமப்பு மற்றும் �்ரபுற & கிராமப்புற 
மமம்�ாடு திட்மி்ல ஆடசி்ககுழு உறுப்பிைர ப�்கடிப் சிங் 

டிமயா

ப்தாடர்ொன	 சடடததிடடத்்த	 மறு	 ஆய்வு	 பசய்்தல	
அ்வசியம்	என	நமலும்	சூளு்ரத்தார்.
	 டதந்தா	ப�ராமாட	சடடமன்ற	உறுப்பினருமான	
பஜகடிப்	அண்மயில	வீடடு்வசதி	மறறும்	உள்ளூர்	அரசு	
அ்மசசர்	ஜுராய்டா	�மாருடின்	உடன்	�டந்த	ஜுன்	
4-ஆம்	 தி�தி	 �டந்த	 சநதிப்பில	 இசசடட	 மீளாய்வு	

ப்தாடர்ொன	வி்வ�ாரங்�ள்	�ணடிப்ொ�	மாறறிய்மக�	
ந்வணடும்	 என	 ந�டடுக	 ப�ாணட்தா�	 பசய்தியாளர்	
சநதிப்பின்	நொது	ெகிர்ந்தார்.
	 இது	 ப்தாடர்பு்டய	 முயறசி�ளில,	 பினாங்கு	
மாநில	�ம்பிக்�க	கூடடணி	அரசு	இது்வ்ரயில	�ான்கு	
அநநிய	 ெணியாளர்	 விடுதி�ள்	 �டடப்	 நொ்வ்தர்�ான	
திடடங்�ளுககு	 ஒப்பு்தல	 கி்டததுள்ள்்தயும்	 அ�ம்	
மகிழ்நதுக	கூறினார்.	அந்த	�ான்கு	அநநிய	ெணியாளர்	
விடுதி�ள்	தீவு	மறறும்	பெருநிலப்	ெகுதியில	நிறு்வப்ெடும்.	
நமலும்,	இத்தங்கும்	விடுதி	2026	அ்ற�ளுடன்	21,280	
ெணியாளர்�ள்	்தங்கும்	்வசதி�ளுடன்	நிறு்வப்ெடும்.
	 இந்தப்	 ெணியாளர்	 விடுதி	 மலிவு	 வி்ல	
மறறும்	�டுத்தர	மலிவு	வி்ல	வீடு�ளில	குடியிருககும்	
அநநிய	 �ாடட்வர்�ளால	 சமூ�	 பிரசச்ன�்ளக	
கு்றப்ெ்தறகு	 மி�	 அ்வசியமாய்	 அ்மயும்	 எனக	
குறிப்பிடடார்.	 அ்்தபயாடடி,	 அநநிய	 ெணியாளர்	
விடுதி	 திடடததிறகு	 முன்னுரி்ம	 அளிப்நொம்	 என்றும்	
ஆடசிககுழு	உறுப்பினருமான	பஜகடிப்	ந�ாரினார்.

ஜார்ஜ்டவுன் யுனெஸ்கா 
உலக பாரமபரிய தள 

10-ஆம ஆண்டு நிறைவு விழா

JUNE.indd   6 6/25/2018   3:27:19 PM
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Nama ADUN No Tel/ No Faks

N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain (T)  

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T)  

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T)  

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T)  

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal (T) 

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T)

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee (T)   

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung (T) 

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah (T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim (T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee (T) 

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit (T)

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen (T) 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
dapsungaipinang@hotmail.com

(T) 04 - 282 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong (T)

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid (T)

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

NAMA ADUN No Tel/ No Faks

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang (T)

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Arumugam (T)

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T)

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T)

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893

SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957

NEGERI

KASTAM 04-262 2300

IMIGRESEN 04-250 3419

WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342

Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340

EPF 04-226 1000

SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/

PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

- -

- -

- -

- -

- -

- -

N1 Penaga : - - 
N2 Bertam  : - - 
N3 Pinang  : -  - 
 Tunggal    
N4 Permatang : - - 
 Berangan     
N5 Sungai Dua : - -  
N6 Telok Air  : -  -     
 Tawar   
N7 Sungai Puyu : - -  
N8 Bagan  : - -        
Jermal    
N9 Bagan : - -
 Dalam
N10 Seberang  : -  -     
 Jaya   
N11 Permatang : - -  
 Pasir    - 
N12 Penanti  : - -  
       
N13 Berapit : - - 
      - 
N14 Machang : - -  
 Bubuk    - 
N15 Padang  : - -    
Lalang    -  
N16 Perai  : -  - 
N17 Bukit : - - 
 Tengah 
N18 Bukit Tambun : - - 
     - 
N19 Jawi  : - - 
     - 
N20 Sungai  : - -    
Bakap    - 
N21 Sungai : - - 
 Acheh   

N22 Tanjong  : - -  
 Bungah    - 
N23 Air Putih : - -     
   
N24 Kebun : - - 
 Bunga    
N25 Pulau Tikus : - -
N26 Padang Kota : - -     
    
N27 Pengkalan : - - 
 Kota    
N28 KOMTAR : - -  
N29 Datok  : - - 
 Keramat     
N30 Sungai : - - 
 Pinang   
N31 Batu : - -     
 Lancang     
N32 Seri Delima : - -    
   
N33 Air Itam  : - -  
      
N34 Paya  : - -     
 Terubong       
     
N35 Batu Uban  : - - 
      
      
N36 Pantai : - -   
 Jerejak  
N37 Batu  : - - 
 Maung    
N38 Bayan Lepas : - -     
N39 Pulau : -   -     
 Betong  
N40 Telok : - -    
 Bahang        

- No Tel/ No Faks
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Nama Telefon

MPSP 04 - 549 7555

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Kumar a/l Kanapathy 012 - 548 2465
019 - 658 2465

Mohamad Shaipol 
Ismail

019 - 414 6079

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Thomas Loh Wei Pheng 04-390 6836
012 - 409 6836

Woo Sze Zeng (Joshua) 016 - 557 6672

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Zaini Awang 019 - 546 3115

Ong Jing Cheng 016 - 445 5709
012 - 758 3779

Anuar Yusoff 04 - 507 5390
016 - 461 6390

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Dr. Seow Kweng Tian 04 - 593 5493
012 - 507 2229

Fadzil Hj Abdullah 017 - 343 4464

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Dr. Tiun Ling Ta 04 - 505 7288
013 - 430 2096

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Hamizah Abdul Manab 013 - 591 6344

-

-

-

-

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MPSP 2018

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 012 - 498 4556

Ahmad Razaaim bin Azimi 012 - 572 4711
016 - 451 9225

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Goh Choon Keong 019 - 471 7931

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Teoh Koon Gee 016 - 419 1938

Harvindar a/l Darshan Singh 012 - 428 2250

Kala a/p Durai Raj 016 - 468 4247

Khoo Salma Nasution 017 - 456 6012

Mhd. Nasir Yahya 012 - 402 6739

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Saiful Azwan Abd Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

-

-

-

-

-

-

-

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS

 MBPP 2018

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:

Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 

Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Elemperu Valuthi Timur Laut

Bilik Perkhidmatan Awam,

Tingkat 3, KOMTAR.

04 - 650 5556

018 - 467 0037

2. Abdul Rahim Mohamed 

Nor

Barat Daya Kuarters Kerajaan Negeri

No.1, Jalan Relau, 

Balik Pulau.

016 - 482 3549

3. K. Krishnasamy Seberang Perai 

Utara

Tingkat 1, Pejabat Daerah SPU, 

Bertam Kepala Batas.

012 - 488 1553

4. P. Rachenamorthy Seberang Perai 

Tengah

Pejabat Bangunan MPSP ,

Jalan Betek, Bukit Mertajam

019 - 457 2271

5. Nakulan A/L 

Muthumanikam

Seberang Perai 

Selatan

Tingkat Dua, Kompleks 

Pejabat-Pejabat Kerajaan SPS, 

14200, Jawi.

010 - 462 0073

Kalendar Pelancongan 

Pulau Pinang Julai 2018

7hb Julai 2018 
Sambutan Hari Warisan Dunia UNESCO
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Story by Christopher 

Tan

Pix by Chan Kok Kuan

M E D I A p r a c t i t i o n e r s  l e t 

their hair down during the 

exciting media appreciation 

n i g h t  a n d  “ b u k a  p u a s a ” 

e v e n t  h e l d  a t  a  h o t e l  i n 

George Town on June 6..

The theme for the celebra-

t ion,  which was organized 

by the Chief Minister ’s of-

fice, was “retro”. 

Those present were treat-

ed to an array of delicious 

Western  and  loca l  de l ica-

cies.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow surprised the guests 

wi th  h is  powerful  s inging 

performance as he entered 

the hotel grand ballroom.

“I want to extend my ap-

preciation to all of you... my 

media fr iends. . .  especial ly 

for your dedication during 

the general election.

“Thank you for the sup-

port and coverage given to 

us.

“I hope you enjoy your-

self tonight,” Chow said.

The highlight of the event 

was the King and Queen of 

Retro contest.

A s r o l  I s h a m  f r o m  T V 3 

and Alissala Thian from Bu-

letin Mutiara were crowned 

the King and Queen of Retro 

after they garnered the most 

support from the crowd.

A m o n g  t h e  l u c k y  d r a w 

prizes were an Apple iPad, a 

television, and a hotel stay 

voucher at E&O Hotel.

The three-hour  ce lebra-

tion ended at around 10pm.

Chow, the state executive council members and the media practitioners in a group photo during the media 
appreciation night at E&O Hotel.  

Going 
retro 

during 
media 
night
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BRACE yourself hikers! 

The Penang Hill Heritage 

Forest Challenge 2018 is featur-

ing a longer route this year with 

avid hikers having to complete 

a 15.5km run compared to 14km 

last year.

Due to the overwhelming 

response this year, the event 

organiser has created nine cat-

egories to be contested.

According to a June 6 press 

release from the organiser, the 

fifth Penang Hill Heritage For-
est Challenge will be held at 

7am on Aug 12 at the Penang 

Botanic Gardens Quarry Park.

Participants will have to hike 

15.5km up the hill to the finish 
line located at the Dataran in 

Penang Hill.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said the event would be 

organised by the Penang Hill 

Corporation (PHC) in collabo-

ration with the Penang Amateur 

Athletics Association, Bukit 

Bendera Community Develop-

ment and Security Committee 

(JKKK), Actife Style Concept 

and the Penang Hill Residents’ 

Association.

The forest challenge is open 

to Malaysians, Malaysia My 

Second Home (MM2H) visa 

permit holders and iKad holders.

Winners from each category 

stand a chance to win cash 

prizes.

All participants who complete 

the race will each receive a cer-

tificate of participation, a fin-

isher medal and a lucky draw 

entry. 

The registration fee is RM40 

per person. 

Each participant will receive 

a goodie bag and a Dri-Fit T-

shirt that can be collected from 

the PHC Office from Aug 9 to 
Aug 11.

Those interested can submit 

their registration forms at the 

PHC Office on the 7th floor of 

the Penang Hill Building or 

register online at http://www.

actifestyle.com/events/PGHill-

Challenge2018

The closing date for registra-

tion is July 20.

Call 04-8288880 for further 

details.

Penang Hill forest challenge calls all hikers

Story by Victor Seow

Pix by Darwina Mohd Daud

THE first official “plogging” 

activity in Penang took place 

on June 10 at Taman Tunku in 

Seberang Jaya  which  wi t -

nessed the participation of 

Chief  Minis ter  Chow Kon 

Yeow and several other elected 

representatives. 

Plogging refers to the act of 

jogging and picking up litter at 

the same time. It had its origin 

in Sweden in 2016 which later 

spread across the globe with 

the growing awareness and 

concern over plastic pollution. 

The “Plogging with CM” 

event was organised by Penang 

Green Council (PGC) and sup-

ported by Seberang Perai Mu-

nicipal Council (MPSP) and 

Penang Forestry Department. 

The event was also held in 

conjunction with World Envi-

ronment Day.

Chow, who addressed the 

crowd and members of the 

media prior to the commence-

ment of the plogging activity, 

identified plastic as a major 

cause for concern as a pollut-

ant and urged the public to 

cooperate in curbing its use 

and to create awareness on its 

harmfulness.

“The theme for this year’s 

World Environment  Day – 

Beat Plastic Pollution – is 

meaningful for Penang. We 

need to come together to put 

an end to plastic pollution and 

today’s plogging activity is 

precisely a step forward in this 

direction. The public needs to 

be aware of its harmful effects 

and need to adopt new lifestyle 

habits which are environmen-

tal-friendly,” he said in his 

speech.

“Recyclable i tems when 

placed in the wrong place be-

come rubbish but when rubbish 

is put in the right place, it be-

comes resources. This concept 

which we have promoted for a 

long time ago had enabled 

MPSP to achieve a recycling 

rate of 42%,” added Chow.

Also present were state exco 

members Phee Boon Poh (Wel-

fare, Caring Society & Envi-

ronment)  and Dr.  Afif  Ba-

hardin (Health, Agriculture & 

Agro-Based Industry and Ru-

ral Development), assembly-

members Heng Lee Lee (Bera-

pit), Gooi Hsiao Leung (Bukit 

Te n g a h ) ,  H ’ n g  M o o i  Ly e 

(Jawi) as well as Penang Island 

City Council (MBPP) mayor 

Yew Tung Seang, MPSP presi-

dent Datuk Rozali Mohamud, 

M P S P s e c r e t a r y  R o s n a n i 

Mahmod and PGC general 

manager Thing Siew Shuen. 

Let’s go plogging with CM

Chow (second from left) together with Thing, Rozali and H’ng doing their bit for a cleaner environment.
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PWDC held the “Attract & Retain 

Women in the Workforce” forum, in 

conjunction with Labour Day at 

Auditorium F, Komtar on 30 April 

2018. The forum attracted some 60 

participants from the public sector, 

government linked companies, social 

enterprises and non-government or-

ganizations (NGOs). The forum was 

officially opened by YB Chong Eng, 
Exco for Women, Family, and Com-

munity Development as well as 

Chairperson of PWDC Board of 

Directors. 

“Women face many challenges at 

the workplace like discrimination in 

terms of equal pay and company 

promotion” YB Chong Eng stressed 

in her opening speech. She said the 

latest figures released by Department 
of Statistics, Malaysia, show female 

labour participation rate for 2017 

stands at 54.7%, indicating there is 

vast potential to be tapped from non 

working women who are mainly 

homemakers. In Malaysia, women’s 

labour force participation peaks be-

tween the ages of 25 and 29, which 
is at the age when women usually 

bear children. A significant portion 
of women workers in this country 

leave their job when they start a fam-

ily, and thereafter do not return to the 

workforce.

Unlike women in Malaysia, a lot 

of women over 40 years old in Japan 

and Korea, return to join the work-

force when their children are a little 

grown up and continue to contribute 

to the economic growth of the coun-

try. Thus, stakeholders need to  focus 

on retaining women in the workplace 

to address the relatively low level of 

female participation in the labour 

force. To achieve this end, the gov-

ernment needs to come up with a 

clear framework on how to retain 

women in the workforce by provid-

ing among others, flexible working 
hours and longer maternity leave as 

well as affordable and accessible 

childcare services. 

According to YB Chong Eng, as 

productivity increases with the in-

crease in labour supply, having more 

women in the workplace also in-

creases household income. Increase 

in household income will increase 

household consumption and pur-

chase of goods and services, which 

will contribute to a stronger econo-

my. Changes in organizational policy 

and structure to make it more condu-

cive for women to work like sexual 

harassment laws, equal pay and 

promotion policy, flexible working 
hours, longer maternity leave, child-

care facility, sufficient women toilets 
and a lactating room at the work-

place, can elevate women’s status in 

the organization and attract more 

women to rejoin and retain in the 

workforce.

The afternoon forum saw lively 

and engaging presentations by four 

representatives from the public and 

private sectors - Dr Florance Sin-

niah, Chairperson of Penang Be-

frienders and Member of Board of 

Directors of PWDC, Revathi Ra-

machandran, Coordinator of 

WABA, Hajjah Rosnani bte Haji 

Mahmod from MPSP, and Den 

Chiew Fong of Esquel Group. The 

session was moderated by Ms Ong 

Bee Leng, PWDC CEO.  Their talks 

centered on their organization’s 

policies, structure, practice and 

work environment relating to 

women in the workforce, and each 

panelist shared their organization’s 

unique achievement and contribu-

tion in areas of women’s welfare 

and benefits as well as their per-
sonal endeavour in advancing 

women’s career progression.

PWDC’s Women’s Economic Empowerment 

(WEE) has held a series of workshops on 

handicraft making at the state people’s public 

housing at Desa Wawasan, Bukit Mertajam 

since April this year. The objective of these 

workshops is to train interested residents in craft 

making from recycled materials as a source of 

generating additional income. The community 

eco-craft workshops project is an initiative by 

the Penang Women’s Development Corpora-

tion (PWDC) to empower women’s participa-

tion in the economy in targeted areas. 

Earlier on 18 March, in conjunction with 

International Women’s Day 2018, PWDC 

conducted a craft making demonstration work-

shop for residents of Desa Wawasan. The 

workshop received encouraging response from 

the community as those present exceeded the 

expected number of 100 participants. Partici-

pants were shown how handicrafts are made 

from recycled papers and packaging materials 

by experienced trainers. The handicraft prod-

ucts can be easily marketed and sold locally at 

craft shops, art & craft fairs and via online 

business platforms.

PWDC received strong support from the 

Seberang Perai Municipal Council (MPSP) in 

providing trainers for the 18 March eco-craft 

demonstration workshop and also during the 

1st community eco-craft training workshop 

held on 21 April 2018. A total of 14 women 

participants attended the 1st workshop which 

was divided into 2 groups - paper craft group 

and tinfoil packaging craft group. Participants 

were taught how to create parts for the product 

during the first stage. For paper craft, they 
learned how to roll papers onto ‘Lidi’ sticks for 

final assembly. The tinfoil packaging craft 
group learned how to cut, fold and make the 

assembly parts into the right sizes by using a 

template provided by the trainer. 

The 2nd community eco-craft workshop 

was held on 6 May 2018. For paper craft mak-

ing, participants were taught how to assemble 

a small basket using wires. Once the basket is 

fully assembled it is brought to the lacquer 

station where lacquer is applied on the finished 
product to give it strength and shine. The tinfoil 

packaging craft group showed good progress 

as 2 participants successfully completed mak-

ing a bag, while another 2 succeeded in making 

the body for the bag. 

The 3rd eco-craft community workshop was 

held on 20 May 2018. For paper craft making, 

2 participants managed to successfully assem-

ble and apply lacquer on their finished products. 

For tinfoil packaging craft making, there were 

2 new participants. Participants who have 

joined the class since the beginning, success-

fully completed making a bag.

At the 4th eco-craft workshop which was 

held on 3 June 2018, the paper craft class had 

a new participant who is a quick learner and 

was able to make a basket by the end of the 

class. For the tinfoil packaging group, again 2 

participants successfully completed making a 

bag. 

To start the ball rolling in marketing their 

products, PWDC ordered 30 baskets for the 

E-Commerce Workshop in July with the aim 

of introducing the products made by the Desa 

Wawasan community to the workshop partici-

pants. Orders were also received from friends 

and neighbours. PWDC plans to further expand 

product marketing by placing an order for 440 

bags and baskets for the Women in Economy 

Conference in September 2018. The objective 

of providing additional income generating op-

portunities for residents living in state housing 

projects, can be achieved by targeting the right 

market segments and using social media and 

online trading platforms to market the finished 
products, as shown by the progress made by 

Desa Wawasan community.

Group photo at Community Eco-Craft Workshop

YB Chong Eng delivering her 
opening speech.

‘Attract & Retain Women in the 
Workforce’ - A Labour Day Forum

Community Eco-Craft workshops at Desa Wawasan

FOrum panelists L to r: Ong 
Bee Leng (moderator), Florance 
Sinniah, Hajjah rosnani, Den Chiew 
Fong, revathi ramachandran.
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Story by Tanushalini 

Moroter

Pixby Alvie Cheng

THE Malaysian Indian Chamber 

of Commerce and Industry 

(MICCI) Penang branch on June 

14 celebrated the victory and 

appointment of Chief Minister 

Chow Kon Yeow with whom 

they share good ties.

The representatives from 

various NGOs, temples as well 

as the traders of Little India at-

tended the event.

Chow, in his speech, stated 

the importance of upgrading the 

infrastructure of Penang with its 

growing economic capacity.

“Penang which is an eco-

nomic powerhouse needs to 

improve on its infrastructure to 

continue to grow as one.

“With regards to this, I would 

like to thank the MICCI for sup-

porting the various initiatives taken 

by the state government to upgrade 

the infrastructure,” said Chow.

MICCI president Datuk N. 

Gobalakrishnan also conveyed 

his thanks to the state govern-

ment for the efforts to upgrade 

Little India.

“At the same time, I would 

like to appeal to the state gov-

ernment to provide more oppor-

tunities to Indian traders in 

Penang with regards to their 

businesses.

“With the birth of the new 

government, we hope more In-

dian entrepreneurs will have the 

platform in the industry,” said 

Gobalakrishnan.

Also present was Deputy 

Chief Minister II Prof Dr P. Ra-

masamy who encouraged MIC-

CI members to be more com-

petitive in order to adapt to the 

changes taking place with glo-

balisation.

Gobalakrishan who is also the 

chairman of the Jalan Baru Sri 

Muniswarar temple handed over 

their contribution of RM10,000 

from Sri Muniswarar Temple 

Trust for Tabung Harapan Ma-

laysia to the Chief Minister at 

the function.

THE Sri Aruloli Thirumurugan, 

or better known as the Penang 

Hill Hindu Temple, on June 14 

made a RM10,000 donation to 

Tabung Harapan Malaysia in its 

bid to help alleviate the exor-

bitant debts currently faced by 

the nation.

Represented by its chairman 

P. Kirishan, deputy chairman S. 

Loganathan and temple secre-

tary K. Paramanadan, the tem-

ple committee provided a copy 

of the bank statement for the 

donation to Air Itam assembly-

member Joseph Ng Soon Siang 

at the Air Putih service centre.

According to Ng, he was told 

of the enthusiasm of the Hindu 

temple to do its bit for the na-

tion because it had benefited 

from the assistance from the 

state government when it ear-

lier faced financial problems of 

its own.

“Previously when the temple 

(Sri Aruloli Thirumurugan) was 

in need of funds, the state gov-

ernment had always provided 

us with financial help. So, now 

Gobalakrishan (second from right) handing over a mock cheque for the contribution of rm10,000 
for Tabung Harapan malaysia to Chow and ramasamy.

Ng (left) receiving a copy of the bank statement from Kirishan. 
Looking on are the temple committee members and Hong Kian 
Beng (second from left) who’s the special assistant at the Air 
Putih service centre. 

MICCI aspires to have more 
Indian entrepreneurs

Hindu temple does its bit for nation

the temple committee believes 

it is their turn to return the fa-

vour to the nation when it is in 

need,” Ng explained to the 

media. 

“All the while when our 

temple was in need of funds 

and assistance in any kind, Air 

Putih service centre of (Finance 

Minister) Lim Guan Eng and 

the state government have al-

ways been providing us with a 

lot of help and support. So, now 

the country is in difficulties, on 

our part, it is our duty to help 

in whatever way we can using 

our temple funds,” said Loga-

nathan. 

Ng later also witnessed a 

simple ceremony where money 

was disbursed to three recipi-

ents using the TYT Emergency 

Relief Fund.

The recipients – Noor Alfian 

Abdul Rahman, Mohd Ismail 

Mohd Noor and Thye Kok Hoo 

– received RM1,000, RM100 

and RM150 respectively due to 

the damage afflicted to the 

roofs of their homes by a storm 

which happened the night be-

fore.
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THE Bishop of the Roman Catho-

lic diocese of Penang Rev Datuk 

Sebastian Francis requested for a 

piece of land in Batu Kawan from 

the state government to build a new 

church.

“I humbly request the state for 

land to build a church in Batu 

Kawan, where the story of the first 
arrivals of Chinese settlers from 

mainland China began,” he said in 

his speech at the Parents’ Day 

fundraising dinner at the Church 

of the Holy Name of Mary in 

Permatang Tinggi on June 17.

“I would like to thank the donors 

who helped to build our new Church 

of the Holy Name of Mary and the 

parish centre in Permatang Tinggi.

“We will keep the old beautiful 

iconic church which is of heritage 

value for our future generation.

“Our records tell us that the 

first baptism recorded in this 

church was on Sept 10, 1893,” 
Bishop Sebastian said.

He said that the fundraising 

effort managed to raise RM2.1 

million so far.

It is understood that the church 

needs RM6 million for the project.

Bishop Sebastian thanked the state 

for the RM20,000 financial aid for 
the maintenance of the beautiful 

iconic church.

“The Catholic churches of Penang 

diocese, together with the five states 
of our diocese; the Archdiocese of 

Kuala Lumpur, and the diocese of 

Melaka-Johor will be contributing all 

the Sunday collections this coming 

week to the Tabung Harapan to help 

our Government settle the national 

debt of this country.

“Let us work together for this 

brand new Malaysia,” he said.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

recorded his appreciation to the 

church over the announcement by the 

bishop.

“This gesture is deeply appreci-

ated. We also appreciate your prayer 

to bring forth change and the birth of 

a new Malaysia,” Chow said.

Chow said he would check 

with the Penang Development 

Corporation (PDC) if there was 

any land reserve for religious 

purposes in Batu Kawan.

“Your request for a piece of land 

in Batu Kawan will be given utmost 

priority,” Chow said.

THE Penang government will be 

reviewing the issues brought up by 

the International Real Estate Fed-

eration (FIABCI) Penang branch.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said the state would follow-

up on the seven issues raised by 

the federation and would assist the 

federation whenever possible.

FIABCI Malaysia vice-chair-

man Michael Geh, the branch 

adviser Datuk Seri Khor Teng 

Tong and several other repre-

sentatives paid a courtesy call on 

Chow on June 18 at his office in 
Komtar.

The group discussed issues on 

the deposit for Approved Permit/

Developer’s Licence (APDL) ap-

plication, housing, tourism, assess-

ment (investment properties), 

contribution amount, business 

operations that do not tally with the 

approved classifications of the 

building (prohibited business op-

erations) and the premium for land 

conversion and extension of lease.

During the meeting, Chow also 

briefed the group on the Penang 

Transport Master Plan for which 

the initial works are expected to 

begin early next year

FIABCI raises concerns 
to Chief Minister

Request for land to build church

Bishop Sebastian (centre) presenting a token of appreciation 
to Chow as Church of the Holy Name of mary council chairman 
Gabriel Lau (left) looks on at the Parents’ Day fundraising dinner.
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CHIEF Minister Chow Kon 

Yeow received a courtesy call 

by representatives from HP 

M a l a y s i a  M a n u f a c t u r i n g 

(Penang) on June 12 at his 

office.

HP Malaysia Manufactur-

ing (HPMM) vice-president 

Sunil Chandiramani during 

the visit conveyed his grati-

tude to the state government 

for providing great support 

for the company.

“We are really happy to be 

here in Penang and Malaysia 

and to  be the suppl ier  for 

worldwide printing.

“Penang has helped us to 

grow as i ts  ecosystem has 

been exceptionally helpful 

and we are really thankful for 

that,’’ said Sunil.

According  to  Suni l ,  HP 

apart from being successful 

in its line of business, has 

also engaged itself in com-

munity activities. 

“We have adopted schools. 

We work closely with Penang 

Science Cluster and we are at 

the forefront in helping the 

community

“It is not only about busi-

ness, we also see being part 

and parcel of the community 

to be crucial,” he added.

Story by Danny Ooi

Pix by Su Chin

THE PBA 16th Penang (Malaysian) 

International Squash Champion-

ship will be held at Nicol David 

International Squash Centre, Bukit 

Dumbar in Jelutong from June 26 

to July 1.

The event is supported by the 

Penang state government, Penang 

Island City Council (MBPP) and 

Majlis Sukan Negeri Pulau Pinang 

(MSNPP).

This was announced by event 

organising chairperson Linda Geh 

who also thanked PBA for support-

ing the event for more than a decade 

by providing a platform for Malay-

sians to compete with international 

players from all over the world lo-

cally.

“We really look forward for 

more local players to excel and fill 
in the gap of the top seeded players 

that Malaysia has. They are none 

other than Datuk Nicol David, Low 

Wee Wern and others,” she said at 

a press conference on June 6.

Also present were Hon. Secre-

tary of Squash Racket Association 

of Penang (SRAP) Chee Kok Ken, 

Penang Water Supply Corporation 

(PBAPP) head of corporate affairs 

division Joyce Lee Suan Imm and 

Penang International Squash 

Championship chairman Datuk 

Lim Teong Chin.

Geh added that 15 countries are 

participating in the event, with 624 

players and around 80 officials to 
gather in the state.

“There is an increase in the 

numbers of both foreign players as 

well as locals. This year’s total 

number of players is the highest yet 

for all editions of the Penang Junior 

Open,” she added.

Geh said this will be the seventh 

consecutive year for Squash Rack-

et Association of Malaysia 

(SRAM) to incorporate the event 

as Malaysian Junior Open and the 

local winners in the respective 

categories will earn a fully-paid 

ticket from CIMB Foundation to 

the British Junior Open 2019 in 
January.

HPMM:: 
Penang has 
supportive 
ecosystem 
for business 
growth

Future Nicol Davids to slug it out

Geh (second from left) and other event committee members at the press conference.

Chow and  HPmm representatives giving a thumbs-up after the friendly meet up.
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The registration of the Prince of 

Wales Isle Xokei Club for the 

coming Asia Pacific Masters 

Games (APMG) to be held in 

Penang on Sept 7-16 has piqued 

the curiosity of hockey fans.

One could be forgiven for mis-

taking that the team is representing 

the Prince of Wales Island Interna-

tional School (POWIIS) that was 

established in Balik Pulau in 2011 

or a foreign team representing a 

hockey club from Wales.

The Prince of Wales Isle Xokei 

Club is actually the brainchild of 

former state player, N. Dharmase-

garan, who founded it in Novem-

ber 2010.

“When Francis Light founded 

Penang in 1786, he named it the 

Prince of Wales Isle. That’s why 

we used this name,” Dharmase-

garan explained.

“The name hockey derives 

from a Greek word, xokei. There 

was a game of sticks and ball and 

they used to call it xokei. Since 

this was the first name given, we 
borrowed that name.”

Penang, which will play 

APMG hosts for the first time, is 
targeting 5,000 participants from 

34 countries for the games that 

will have 22 events. 

Goalkeeper Bertie King, 69, is 

the oldest member of the Prince 

of Wales Isle Xokei Club but he 

is unavailable for the APMG due 

to a prior engagement, leaving 

midfielder Dr Koay Teng Hin, 67, 
as the oldest player in the team. 

They are several ex-state play-

ers in the team like Dharmasega-

ran (Perak), captain K. Selvarajan 

and P. Chandrasegaran (both from 

Penang) and M. Murugesan for 

Kedah. 

The team also includes Hard-

eep Singh, a former Westland 

Secondary School star forward, 

and who has returned to Penang 

after spending over 20 years in 

the United States.

Chandrasegaran, an adminis-

trative officer with the Enforce-

ment Department of the Penang 

Island City Council, had coached 

the Jelutong Secondary School 

Under-18 girls team to victory in 

the Penang Schools champion-

ships in the 80s and 90s.
Dharma, who had captained 

the Penang Sports Club (PSC) 

hockey team for many years, said 

one of the reasons he formed the 

Prince of Wales Isle Xokei Club 

for players over 50 was because 

PSC does not allow outsiders to 

play for the club.

Dharma’s club soon attracted 

players who are over 40 and over 

60, as well as women players and 

juniors.

The club, which has 34 mem-

bers, eight women associate 

members and 60 juniors, will hold 

its fourth hockey carnival on Oct 

20 at the PSC.

“We participate in a lot of 

tournaments around the country, 

from Sabah and Sarawak right 

down to Johor. There are a lot of 

veteran teams. We had also gone 

for a tour of Melbourne, Jakarta, 

Sabah and Sarawak. We will be 

going to Perth at the end of this 

year,” said Dharma.

K. Selvarajan will captain the 

team at the APMG.

The Prince of Wales Isle Xokei 

Club players for APMG: S. 

Krishnakumar (40), R. Bath-

maraj (43). Justin Marcell 

Boudville (45), Norhadi Jelani 

(45), K. Murugesan (48), R. 

Subramaniam (51), K. Selvara-

jan  (52) ,  Gurmit  S ingh 

(52), Suresh Kumar (53), P. 

Chandrasegaran (55), Macdo-

nah Winston (55), Samuel Ra-

vikumar (57), Raghir Singh 

(59), Tajul Arosh Baroky 

(60), Hor Chan Wye (61),  E. 

Gnasegaran (61), Tan Kee 

Guan (63),  N. Dharmasegaran 

(64), Koay Teng Hin (66).  

All eyes on Prince of Wales Isle Xokei Club

Story by  K.H. Ong

Pix by Noor Siti Nabilah 

Noorazis

THE Penang Island City Council 

(MBPP) has allocated RM12 mil-

lion for the ongoing upgrading 

works at the City Stadium in 

preparation for the Asia Pacific 
Masters Games (APMG).

MBPP mayor Yew Tung Seang 

said the allocation was for the re-

laying of a brand new synthetic 

track and fixing of extra bucket 
seats.

“The track was badly damaged 

by the November floods last year. 
A new one will be ready in time 

for the opening ceremony on Sept 

8,” Yew told a press conference at 

the City Stadium after a site visit 

on June 20.

“We’ve also put up 5,618 extra 

bucket seats, enlarging the seating 

capacity of the stadium to 20,000.

“I am quite happy with the 

progress of the upgrading works. 

It’s almost 90% complete. And I 
have instructed my engineers to 

see if the consultants and contrac-

tors can expedite it so that the 

works can be completed in August.

“We need to do some testing. 

We will monitor the upgrading 

works closely as this is like an 

Olympic-sanctioned Games and 

the first of its kind in Asia.”
Also present were APMG 2018 

chief executive officer Linda Geh 

Guat Yeow, Penang Cycling As-

sociation president Mohd Ibrahim 

Marican Merican, Penang Ama-

teur Athletics Association secre-

tary V. Govindasamy and Actife 

Style Concept race director And-

drew Loh.

The last time MBPP upgraded 

its stadium was in 2015 by giving 

the grandstand a facelift.

Penang will host the APMG 

2018 from Sept 7 to Sept 15.

Thus far, Yew said 1,700 par-

ticipants from 47 countries have 

registered to take part in 22 sports.

“The registration fee to take part 

in the APMG is RM210 for Ma-

laysians and US$190 (RM760) for 
foreigners.

“As the participation fee for 

Malaysians is subsidised, I would 

like to urge all Malaysians who 

meet the required age and have a 

passion for sports to grab this 

golden opportunity to be part of 

this historic international sporting 

event.

“This is the time to live out your 

Olympic dreams and become a star 

in you own age group.”

Those interested can get regis-

te red  now a t  h t tp : / /www.

apmg2018.com.

Sprucing up City Stadium for APMG

Selvarajan (right) giving a pep talk to the players during a training session at the Penang Sports 
Club. With them is Dharmasegaran (standing, left), the man behind the club’s formation.

Yew (seventh from left), Geh 
(third from left) and mohd 
Ibrahim (sixth from left) with 
some of the contractors 
and council staff to see the 
progress of upgrading works 
at the City Stadium.



21June 16 – 30, 2018

SEVEN dilapidated 

buildings built on Lot 

647 and 648 along 

Jalan Jelutong are set 

to make way for a 

road widening pro-

ject at the Jalan Jelu-

tong-Jalan Perak 

junction.

Batu Lancang as-

semblymember Ong 

Ah Teong said these 

houses were badly 

damaged in a fire re-

cently and the owners 

of the properties 

could not be traced.

“Due to the heavy 

traffic and the narrow 
road junction, the Penang Island 

City Council (MBPP) has decided 

to acquire the two lots to widen the 

road junction.

“Currently, the existing road only 

enables light vehicles to make a 

U-turn from Jalan Jelutong to Jalan 

Perak.

“The council is planning to ac-

quire the land to widen the road so 

that more vehicles, including heavy 

ones, are able to make the U-turn as 

well. 

“MBPP has forwarded its ap-

plication to the Northeast District 

Office to acquire the two plots of 
land,” Ong told a press conference 

at the site on June 12.

He added that the project was 

scheduled to commence in a year’s 

time.

Also present were MBPP senior 

engineer Zainuddin Mohamad 

Shariff and councillor Grace Teoh.

Ong added the estimated cost of 

acquiring the 5,880 sq ft  (Lot 647 

and 648)  land was around RM2.73 

million.

He hoped to see better traffic 
flow in the area after the project is 
completed.

Story by Victor Seow

Pix by Law Suun Ting

THE Association of Tourism Attrac-

tions Penang (ATAP) held a welcom-

ing and appreciation dinner on June 

8 for two tourism-related political 

leaders - newly appointed exco 

member for Tourism Development 

and Heritage, Culture & Arts Yeoh 

Soon Hin and former Tourism De-

velopment and Culture exco Danny 

Law Heng Kiang.

ATAP chairman Ch’ng Huck 

Theng, in his speech, paid tribute to 

both men – one who will be playing 

and another who played – an impor-

tant role and responsibility for the 

growth of tourism in Penang, an 

important sector in the economy of 

the state.

“Tonight we are here to say thank 

you to Mr Danny Law for his contri-

butions in Penang’s tourism and 

culture since Pakatan took over the 

state 10 years ago. This year we are 

also welcoming YB Yeoh Soon Hin, 

a new face in Penang tourism, cul-

ture, heritage and arts,” Ch’ng said 

in his speech.

The dinner was also attended by 

the committee members of Penang 

Art Society, Penang Antique Collec-

tors Association, Ministry of Tourism 

and Culture Penang director Jona-

than Bagang, Malaysian Association 

of Hotels (MAH) Penang Chapter 

chairman Khoo Boo Lim, Penang 

Tour Guides Association chairman 

Chin Po Chin, and Penang Centre of 

Education Tourism (PCET) and 

Penang Centre of Medical Tourism 

(PMED) chairman Tan Seang Aun. 

Yeoh, on his part, will be focusing 

on increasing the number of direct 

flights to Penang and on managing 
sustainable tourism which is the trend 

these days.

“If we compare the figures of 

tourist arrivals now and that of 10 

years ago, the numbers have more 

than doubled. Is this a good indica-

tion of healthy tourism growth? Yes 

and No. Yes because the numbers are 

still rising and No because I expect 

the numbers to be even higher 

within the next five years. My first 
task as the exco for Tourism Devel-

opment is to increase the number of 

direct flights to Penang,” Yeoh, who’s 
also Paya Terubong assemblymem-

ber, said. 

“The buzzword nowadays is 

sustainability – sustainable develop-

ment, sustainable living, sustainable 

growth and sustainable tourism. To 

have sustainable tourism, we need to 

spread awareness on how tourists can 

adapt responsible practices while 

travelling,” he added.

“Tonight I would like to thank 

all the Penang tourism sector play-

ers for your support and contribu-

tions during my tenure and I hope 

everyone will give the same support 

to the new exco to accomplish his 

new vision for Penang tourism,” 

noted Law, who’s the former Batu 

Lancang assemblymember. 

(From left) Ch’ng, Yeoh and Law sharing a light moment at the dinner held in honour of the latter two. 

(From left) Ong, Zainuddin and Teoh 
discussing the u Turn project.

Rundown buildings to make way for road 
widening project

ATAP honours two tourism stalwarts



■ 大 会 以 别 开
生面的“点燃大
炮”作为开幕。

■峇峇娘惹欢喜出
席活动，宣扬他们
的独特文化。

古典槟城开幕典礼
曹观友促民间组织助传承历史

将历史通过生动方式展现的“古典槟城细说三州府”，日前盛大开幕，
今年的主题是三州府时代，即槟城、马六甲和新加坡的海峡殖民时期，

主办单位用心良苦，务求把当年的情况呈现眼前，让大家上了一堂宝贵的历史课。

主持开幕的槟州首席部长曹观友说，历史影响今天，今天影响未来，今天
的一切和中国航海家郑和来马六甲及英国殖民地时代都有渊源。
“就像乔治市，拥有浓浓的殖民地色彩及丰富的各族文化，并且获得良好
的维护，使到乔治市具备了入遗条件，最终成为了世界遗产城市。”
“由新光大Lot 33呈献的古典槟城，以生动的方式述说历史，让年轻一代
了解，值得民间组织仿效，让乔治市的历史传承下去。”
其他致辞者包括大会主席拿督方万春、槟州总警长拿督达威甘、槟州华人
大会堂主席拿督许廷炎等。中国驻槟副总领事张莉、领事白建文、首长政治
秘书郑来兴、杨顺兴行政议员及各华团领袖也参与其盛，场面热闹。

方万春坚持下免活动停办
方万春致开幕词时说，因往年的原有场地无法借出，导致该活动险胎死腹
中。
“团队多次相劝放弃举办，但我秉信传承文化不应被任何因素阻止，该活
动在我坚持下才延迟至今年6月举行。”
他说，碰巧槟州华人大会堂将承办“第35届全国华人文化节”，古典槟城有
幸加入槟华堂率领的华人文化节团队，成为此届文化节承办团体之一。
“历史不仅是记载过往，也是人们未来借镜，通过对历史认知可让我们从
中学习从容应对未来挑战，中国各朝代皇子们更被规定要熟读历史，可见
历史对人类有多麽重要。”

他深信，藉由“古典槟城”教育性质历史活动，让人了解历史演变，从而省
思社会各领域发展，让国家更加蓬勃发展，维护各族和谐价值观，培养民
众生于斯、长于斯爱国情操。
大会除了打造历史走廊，务求呈献当代历史，也重现当年经典故事，如当年
从中国福建闽南下南洋的辜礼欢，赠送渔网予登陆槟榔屿的莱特。同时，大
会也备有福建布袋戏、公众体验潮剧脸谱化妆、福建和海南文化表演、国
际论坛等。

■恒毅中学乐团呈
献精彩演出。

■拿督方万春乘
着Lot 33 号“趁
风破浪”而来，
气势十足。

■拿督方万春赠
送“勤政爱民”
牌匾予曹观友。
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